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Slovo starosty

Dobrý letní čas všem Mutěňákům, tři 
měsíce utekly jako voda a je tak třeba 
sesumírovat, jaké investiční akce se 
dokončují a co nás čeká a nemine. Jak jsem 
již informoval v předešlém čtvrtletníku, obě 
naše největší akce, ať už poldr pod Oborou 
nebo rozšíření skládky Hraničky III. etapa, 
jsou těsně před dokončením, práce finišují 
a hotovo by mělo být v měsíci červenci. 
Dále pracujeme na opravě silnice Údolní, 
kde jsme požádali o dotace, a na cestě od 
benzinky ke škole. Pomalu ale jistě se také 
finalizuje aktualizovaný strategický plán 
rozvoje obce Mutěnice, kde se kompletují 
veškeré podklady od občanů a vytváří 
se akční plán na příští 2 roky, který by 
měl určit směr na toto období. Webové 

stránky obce jsou dokončené, právě 
pobíhá překlápění obsahu a testovací 
období, jakmile si budeme jisti správnou 
funkčností, web spustíme. Rádi bychom 
také měli v ruce nějakou studii v lokalitě 
„Stará škola“, proto jsme iniciovali prvotní 
schůzky s architektem, který by měl tuto 
studii navrhnout. Práce je před námi stále 
spousta, ale pevně věřím, že postupnými 
malými krůčky se budeme posunovat stále 
kupředu k našemu společnému cíli. Přeju 
všem, ať si přes prázdniny odpočinete 
a vyrazíte někam na dovolenou, kde budete 
poznávat nepoznané. 

Ing. Jiří Zálešák
starosta obce
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Zprávy z radnice

Jarní měsíce do nás vždy nalejí energii 
a elán, což je všude kolem nás vidět. Práce 
na zahrádkách, vinohradech a také v obci 
frčí na plné obrátky.

Po delší zimní přestávce jsme se pustili 
do rozdělané akce na úpravách na ulici 
Farní. Vybudovaly se po obou stranách nové 
chodníky a na straně u hřbitova se osadilo 
zábradlí, vyměnilo a doplnilo se nové 
veřejné osvětlení, opravily se poškozené 
kanalizační šachty, vodovodní přípojky. 
Také se vyměnil příčný záchytný dešťový 
žlab u hřbitovního parkoviště a vybudoval 
se nový u kostela. A nakonec se doplnil 
a zpevnil kufr hlavně rozšířené vozovky. 
Tak si myslím, že bude nyní podstatně 
komfor tnější a pří jemnější pří jezd ke 
hřbitovu na parkoviště. Doufám, že budou 
návštěvníci hřbitova a kostela jak cizí, tak 
hlavně domácí plně využívat parkoviště 
a nebudou stát po stranách celé ulice Farní 
tak, jak se to děje doteď. I přes upozornění 
dopravní značkou Zákaz stání.

Až bude v domácnostech toto číslo 
zpravodaje, tak předpokládám, že už 
bude hotová nově v ybudovaná polní 
cesta nad poldrem v ulici Jižní směrem na 
Starý Poddvorov. Podklad této cesty tvoří 
betonovocihlový recyklát a vrchní vrstva 
je z asfaltového recyklátu. Je dobře, že v ty 
nejteplejší měsíce, které jsou před námi, 
se tento recyklát teplem a sluncem dobře 
zpevní, spojí a vytvoří funkční povrch. Zatím 
s takovým typem polních cest máme dobré 
zkušenosti.

Na rekonstrukci interiéru hasičské 
zbrojnice už máme vybraného dodavatele 
a v nejbližší době se s rekonstrukcí začne.

Budování nového tělesa skládky, a také 
záchytných poldrů pod Oborou, se blíží 
ke konci a v dalších zprávách z radnice už 
dokončená díla jenom zrekapitulujeme.

Přeji všem krásné léto bez úrazů a jiných 
nepříjemností.

Petr Bíza
místostarosta

Místostarosta

Jarní sázení a kácení

Ve dnech 20.4. až 21.4.2023 proběhlo 
další sázení stromů v Mutěnicích. A to jak 
v zastavěné části obce, tak i mimo. V parčíku 
u křižovatky ul. Slovácká a ul. Brněnská byla 
veřejná zeleň doplněna o 2 kusy douglasky 
tisolisté a 2 kusy dubu pýřitého. Další 
lokalitou bylo parkoviště u cyklostezky do 
Dubňan, kde byla vysazeny po jednom kusu 

moruše a dub. U poldru na konci ul. Jižní to 
pak jsou dříny (6 ks), moruše (5 ks) a jeden 
dub cer. Nejdůležitější lokalitou je nově 
vytvořená parcela u „Čerťáku“. Zde došlo 
výsadbou v linii nejenom ke spojení dvou 
lesíků v majetku obce, ale také i k rozetnutí 
jednoho půdního bloku. Tady to jsou duby 
cery (3ks), duby pýřité 5 (ks), moruše (6 ks), 



Letní zpravodaj         3

douglasky tisolisté (4 ks) a dříny (6 ks). 
U této plochy ještě bylo nutné stabilizovat 
její hranici dřevěnými kůly, což v předstihu, 
dle vytýčení geodetem, provedli členové 
mysliveckého spolku. Posledním místem 
bylo hřiště vedle ulice Brněnské, kam byly 
umístěny dva kusy douglasky. Sazenice 
byly s balem (cca 50 l) a o výšce min. 2,5m, 
tedy kromě dřínů a douglasek. Součástí 
výsadby jsou opěrné kůly, ochrana proti 
okusu a zamulčování.  Akce byla provedena 
v režimu náhradní výsadby za stromy 
pokácené při výstavbě poldrů vedle Obory. 

V jarních měsících došlo ještě ke kácení 
stromů před vchodem do budovy základní 
školy. A to smrku přímo naproti vchodu. 
Důvodem bylo jeho napadení kůrovcem. 
Dále došlo k pokácení zeravů v kruhové 
ploše volného terénu vpravo vchodu. Zde 
dojde následně k výsadbě červeného buku.

Na ploše kynologického cvičiště na konci 

ul. Zahradní bylo nutné provést ořez 
několika vrb. Zde je nutno poděkovat 
členům zdejšího hasičského sboru za jejich 
šikovnost. Složitost terénu a existence 
r ůzných staveb v y žadovala postup 
s maximální opatrností. Za pomocí plošiny 
a jeřábu bylo vše zvládnuto bez vzniku 
škody nebo újmě na zdraví. Obdobně 
bylo postupováno i při ořezu jedné lípy 
v aleji na ul. Vinařské. Ořez byl proveden 
na upozornění občanů, kteří zjistili dutiny 
na bázi kmene.

V arboristickém ošetření stromů na 
kynologickém cvičišti a na ul.Vinařské se 
bude v letošním roce ještě pokračovat. 
Pokud vyjde vše jak má, tak se zde koncem 
srpna nebo začátkem září opět objeví 
známá skupina arboristů.

Martin Králík
komise zem. a ŽP
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Usnesení zasedání č. III. ZO Mutěnice
konané dne 16. 3. 2023 

ZO Mutěnice bere na vědomí

III./2023Z/2 kontrolu úkolů z minulého 
zasedání ZO

III./2023Z/3 zápis z jednání finančního 
výboru ze dne 25.1.2023

III./2023Z/20 zprávu o kapacitě školní 
kuchyně

III./2023Z/21 informace na změnu projektu 
mobilního kluziště v předložené variantě 
D, pověřuje Radu obce zajištěním nabídky 
od firmy JESTECH na rozšíření dle varianty 
D

ZO Mutěnice  schvaluje

III./2023Z/1 program III. zasedání ZO, 
návrhovou komisi, ověřovatele zápisu 
a zapisovatele

III./2023Z/4 Smlouvu o bezúplatném převodu 
vlastnického práva k nemovité věci 
s omezujícími

podmínkami č. UZSVM/BHO/7057/2022-
BHOM

III./2023Z/5 MPZ obce č. 1/2023 - prodej 
pozemku p.č. 10463/2 v k.ú. Mutěnice, 
cena dle ZP 800,-Kč a uzavření kupní 
smlouvy s p. Markem Ištvánkem

III./2023Z/6 MPZ obce č. 2/2023 - 
prodej nově vzniklého pozemku p.č. 
495/6 ostatní plocha, o výměře 39 m2, 

v k.ú. Mutěnice, který vznikl oddělením 
na základě Geometrického plánu č. 3213-
272/2022 z pozemku p.č. 495/1 ostatní 
plocha v k.ú. Mutěnice, společnosti EG.D, 
a.s., se sídlem Lidická 1873/36, Černá 
Pole, 602 00 Brno, IČO: 280 85 400, za 
kupní cenu celkem ve výši 24.560,- Kč bez 
DPH a schvaluje uzavření kupní smlouvy 
v této věci v předloženém znění.

III./2023Z/8 stažení bodu 3-5 z jednání ZO

III./2023Z/9 uzavření Smlouvy o budoucí 
směnné smlouvě v předloženém znění 
mezi obcí Mutěnice a panem Petrem 
Holešinským, bytem: Kučovanská 
1633, 696 42 Vracov a paní Mgr. Janou 
Rudickou, bytem: Vinohrady 2556/37, 
697 01 Kyjov, jejímž předmětem je 
budoucí směna spoluvlastnických podílů 
obce Mutěnice, každého o velikosti 
id. ½ na pozemku označeném jako: 
č. H 1, o výměře cca 1366 m2, v k.ú. 
Mutěnice, blíže určeném dle přílohy č. 
1 „Mutěnice – I. etapa územní studie“ 
v tzv. lokalitě „Za Fišmanovým“, který 
bude následně blíže určen geometrickým 
plánem, za spoluvlastnické podíly pana 
Petra Holešinského a paní Mgr. Jany 
Rudické, každého o velikosti id. ½ na 
pozemku v jejich spoluvlastnictví, a to: 
KN p.č. 6624/49 orná půda, zemědělský 
půdní fond, o výměře 1892 m2, 
ležícím v katastrálním území a obci 
Mutěnice, zapsaném na listu vlastnictví 
č. 6831 u Katastrálního úřadu pro 
Jihomoravský kraj, Katastrální pracoviště 
Hodonín.
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III./2023Z/10 uzavření Dodatku č. 1 ke 
Smlouvě o budoucí směnné smlouvě ze 
dne 01.09.2020 v předloženém znění 
mezi obcí Mutěnice a paní Miluškou 
Hnilicovou, bytem Jarošova 2400/12, 
695 01 Hodonín, kterým se mění Budoucí 
věc 1, co do situačního umístění a výměry, 
včetně změny přílohy č. 1 této smlouvy 
označené jako „Mutěnice – studie 
přípravy území pro výstavbu RD“ takto: 
č. G 8, o výměře cca 1174 m2, č. G 9, 
o výměře cca 1179 m2, v k.ú. Mutěnice, 
blíže určené dle přílohy č. 1 „Mutěnice 
– I. etapa územní studie“ v tzv. lokalitě 
„Za Fišmanovým“ a stávající příloha 
č. 1 se tedy nahrazuje novou přílohou 
č. 1 s označením „Mutěnice – I. etapa 
územní studie“.

III./2023Z/11 uzavření Dodatku č. 1 ke 
Smlouvě o budoucí směnné smlouvě 
ze dne 22.09.2020 v předloženém 
znění mezi obcí Mutěnice a panem 
Zdeňkem Lysým, bytem Veselá 1212, 
696 11 Mutěnice, kterým se mění Budoucí 
věc 1, co do situačního umístění a výměry, 
včetně změny přílohy č. 1 této smlouvy 
označené jako „Mutěnice – studie 
přípravy území pro výstavbu RD“ takto: č. 
F 7, o výměře cca 1104 m2, č. F 8, o výměře 
cca 1230 m2, č. I 3, o výměře cca 1206 m2, 
v k.ú. Mutěnice, blíže určené dle přílohy 
č. 1 „Mutěnice – I. etapa územní studie“ 
v tzv. lokalitě „Za Fišmanovým“ a stávající 
příloha č. 1 se tedy nahrazuje novou 
přílohou č. 1 s označením „Mutěnice – I. 
etapa územní studie“.

III./2023Z/12 Smlouvu o souhlasu k provedení 
stavebního záměru mezi: Obec Mutěnice 
a Správa a údržba silnic JMK, p.o. kraje, 
Brno

III./2023Z/13 poskytnutí individuální 
neinvestiční dotace z rozpočtu obce na rok 
2023 společnosti ZENON, spol. s r.o., se 
sídlem: Nerudova 1121, 696 11 Mutěnice, 
IČO: 46980628, za účelem úhrady 
nákladů spojených s dodávkou služeb 
(el. energie, plyn) za uplynulý kalendářní 
rok 2022 v budově „Zdravotního 
střediska“, č.p. 1121 Mutěnice, ve 
výši 350 000 Kč a schvaluje uzavření 
veřejnoprávní smlouvy v této věci 
v předloženém znění.

III./2023Z/14 rozpočtové opatření č. 1/2023 - 
navýšení příjmů o 136 000,-Kč a navýšení 
výdajů o 2 018 200,-Kč. Po provedení 
rozpočtového opatření budou činit příjmy 
rozpočtu obce 91 547 000,-Kč a výdaje 
148 058 200,-Kč.

III./2023Z/16 název ulice Za Benzinkou v k.ú. 
Mutěnice

III./2023Z/17 odměny neuvolněných členů 
ZO a komisí:

Člen rady 8749,-Kč

Předseda výboru, komise 4376,-Kč

Člen výboru, komise 3645,-Kč

Člen ZO 2188,-Kč

Předseda výboru, komise, (který není člen ZO) 
4376,-Kč

s platností od dne schválení v ZO.

Člen komise (který není v ZO) 750,-Kč/účast 
v komisi, výboru

s platností od 1.4.2023
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III./2023Z/18 Zásady participativního 
rozpočtu

ZO Mutěnice pověřuje

III./2023Z/7 radu obce k účasti na dražbě č. 
EX 28715/14-152 a stanovení maximální 
výše příhozu

III./2023Z/15 radu obce Mutěnice ve smyslu 
ust. § 102 odst. 2. písm. a) zákona o obcích 
provádět rozpočtová opatření obce, a to 
až do výše 1 000 000-Kč v jednotlivém 
případě s tím, že s provedenými 
rozpočtovými opatřeními rada obce 
seznámí zastupitelstvo obce na jeho 
nejbližším zasedání.

III./2023Z/19 starostu obce Ing. Jiřího 
Zálešáka k zastupování obce Mutěnice 
na VH společnosti VaK Hodonín, a.s. dne 
1.6.2023

III./2023Z/22 radu obce stanovením pevných 
termínů pro jednání zastupitelstva obce 
ve volebním období 2022-2026

Výsledky projednávání, o kterých se 

nehlasovalo či nebyla přijata.

Zastupitelstvo obce Mutěnice svěřuje ve 
smyslu ust. § 85 písm. n) zákona o obcích 
(z.č. 128/2000 Sb.,) radě obce Mutěnice 
za obec Mutěnice rozhodování o právních 
jednáních dle tohoto ustanovení, a to 
o nabytí hmotných nemovitých věcí nebo 
práv stavby obcí v dražbách, ve veřejných 
soutěžích o nejvhodnější nabídku nebo 
jiným obdobným způsobem, tj. včetně 
stanovení maximální ceny takové 
nemovité věci nebo práva, za kterou 
je obec Mutěnice ochotna takovou 
nemovitou věc nebo právo nabýt do 
svého vlastnictví

Budoucnost obce plánujeme společně

Program rozvoje obce je základním 
střednědobým plánovacím dokumentem 
a formuluje představy o budoucnosti obce 
a navrhuje způsoby, jak těchto představ 
dosáhnout. Je to povinný dokument, který 
obec předkládá například při žádostech 
o dotace. 

Program rozvoje obce Mutěnice 
prochází aktualizací a do procesu 
aktualizace byla zapojena i veřejnost. 

Nejprve byla zpracována tzv. analytická 
část dokumentu. Popis současného stavu, 
jak to v obci vypadá s infrastrukturou, 
vybaveností a podobně. V dalším kroku 
byla oslovena veřejnost. V dotazníkovém 
šetření jsme se ptali, jaké Mutěnice 

máme a jaké je chceme mít. Návratnost 
dotazníků nás mile překvapila a jsme 
rádi, že lidé využili možnosti podělit 
se o své postřehy. Neméně důležitý 
je názor našich dětí. Ty jsme zapojili 
pomocí výtvarné a slohové soutěže na 
téma: Jaké by to bylo, kdybych já byl 
starostou? Nápadů se sešla celá řada, za 
zmínku určitě stojí vybudování lesoparku, 
skateparku, dětského hřiště u školní 
družiny. Děti by si přály více kroužků. 
Pobavily nás nápady jako například, že 
dětem v Mutěnicích chybí KFC, pokémon 
hřiště, lego muzeum a moře. 

Na dotazníky navazovalo veřejné 
setkání s občany, které proběhlo na 
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začátku května. Setkání vedla zkušená 
facilitátorka, která účastníky aktivně 
zapojovala do práce, lidé pracovali ve 
skupinách a za necelé tři hodiny vymysleli 
desítky nápadů, jak některé problémy 
v obci řešit.  Občané pak měli možnost 
hlasovat, které z nápadů se jim nejvíce 
líbí. Do tohoto hlasování se zapojilo 
202 z vás. Teď vzniká pracovní skupina, 
která se bude dál do hloubky vybraným 
nápadům věnovat a rozpracovávat je do 
podoby projektů k realizaci. Do skupiny je 
zvaný každý, kdo se chce aktivně podílet 
na dění v obci. 

Všechny výstupy budou zpracovány do 
finální podoby strategického dokumentu, 
k ter ý  by v  zář í  mělo schv alov at 
zastupitelstvo. Ještě před tím budete 
mít možnost dokument připomínkovat. 

Jakmile bude dokument schválený, 
mohou se začít podávat žádosti o dotace 
na některé plánované projekty.

Celou aktualizaci Programu rozvoje 
obce vede Bc. Martina Urbancová spolu 
s koleg y z MAS Kyjovské Slovácko 
v pohybu, z. s. a Místní akční skupiny 
Jižní Slovácko, z. s. Obě tyto organizace 
mají s tvorbou strategických dokumentů 
pro obce a zapojováním veřejnosti bohaté 
zkušenosti. 

Poděkování patří všem, kteří se aktivně 
podílíte!

Martina Urbancová
Místní akční skupina Jižní Slovácko, z. s.  

koordinátor aktualizace 
Programu rozvoje obce
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KNIHOVNA

Akce s MŠ a přípravnou třídou

Ve dnech 7., 21. a 23.3. knihovnu 
navštívily děti ze školky v rámci měsíce 
knihy. 

Řekli jsme si, k čemu slouží knihovny, 
prošli všechna její oddělení, vysvětlili,  
dle čeho se  značí knížky a ukázali 
čtenářský průkaz. 

Poté jsme si pověděli něco o jaru 

a ročních obdobích. Povídali jsme si 
o rostlinách,  zvířatech a Velikonocích. 
Přečetli pohádku Jarní úklid z knížky 
Příhody kocourka Filemona a pustili 
příběh jak Pat a Mat zdobili velikonoční 
vajíčko.

A kci  navšt ív i lo  celkem 46 dět í 
a 5 učitelek. 

Výtvarná soutěž pro předškoláky

 Ve  dnech 29. a 30 . 5. 2023 proběhla 
v prostorech za knihovnou t radiční 
soutěž pro předškolní děti na téma MŮJ 
NEJOBLÍBENĚJŠÍ POHÁDKOVÝ HRDINA. 

Akce se zúčastnily děti z Berušek 
a Kuřátek. Ceny výhercům předal obecní 
strážník pan František Dubina, od kterého 
všichni soutěžící obdrželi drobné předměty 
s tématem bezpečnosti. Tři vítězné obrázky 
byly odměněny drobnými dary od strážníka 
a balíčky školních potřeb, které dětem 
věnoval obecní úřad. 

V pondělí zvítězili tito malíři 
se svými výtvory:
Adélka Veselá HELLO KITTY A MIMOŇ
Lilianka Prčíková KRTEČEK
Vojtíšek Kůřil ČERVENÁ KARKULKA
 
V úterý se z výher těšili:
Darinka Štěpánková  MOTÝL EMANUEL
Eliška Šimečková KRÁLÍCI Z KLOUBOUKU
Oliver Nevídal    POLICISTA

Této akce se zúčastnilo 33 dětí a 6 učitelek.
Srdečně zveme občany Mutěnic na 

besedu s Naďou Horákovou na středu 
21. 6. 2023 v 17 h do přednáškového sálu 
Ponorka na KD.

Renata Nováková
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Názory našich zastupitelů

Participativní rozpočet – novinky
Tak jak jsem avizovala v příspěvku 

v jarním čísle Našich Mutěnic, byla 
vyhlášena Výzva participativního rozpočtu 
obce Mutěnice a na webových stránkách 
obce zveřejněny všechny potřebné 
dokumenty. Termín pro podání projektů 
je stanoven k 15.7. 2023.

Osobně se těším na všechny Vaše 
návrhy a doufám, že se zapojí co nejvíce 
navrhovatelů se svými nápady, jak 
zpříjemnit prostředí obce a jejího okolí.

V této věci jen malé zamyšlení, nebo 
spíš povzdechnutí. Bohužel vzala za 
své naše předvolební představa, že 
bude možná spolupráce napříč celým 
zastupitelstvem. Na 3.veřejném zasedání 
zastupitelstva obce padla i slova o tom, 
že dávat občanům tuto možnost je liché, 
nemůže to být ku prospěchu věci a je lepší 
rozhodnout to „na obci“ bez toho, aby lidé 
měli možnost se na tomto podílet. Jak bylo 
veřejně řečeno, v době, kdy se plánovala 
stavba kapličky. Sv. Cyrila a Metoděje sice 
proběhlo hlasování občanů o návrzích, 

ale cituji: „To, co tam stojí, lidi určitě 
nevybrali, tam se potom přihodily lístky, 
aby vyhrál návrh, který byl nejlepší.“  Také 
se objevily pochybnosti o zájmu občanů se 
do takových projektů zapojit. Oslovili jsme 
některé zastupitele s prosbou o členství 
v komisi, která bude posuzovat splnění 
požadavků na předložené projekty. 
A musím konstatovat, že jsem dostala 
i odpověď, že o spolupráci není zájem.

Zájem lidí v Mutěnicích o dění v obci 
nám ukázalo dotazníkové šetření a veřejné 
pracovní setkání. Je vidět, že občané vítají 
možnost zapojení se do rozhodování 
a chtějí se aktivně účastnit. Jen dosud 
bohužel nedostali příležitost.

Hlasování o projektech bude probíhat ve 
druhé polovině měsíce srpna a doufám, že 
se ho aktivně zúčastní co největší počet 
obyvatel Mutěnic i proto, že možnost 
hlasovat mají občané od deseti let.

Pavla Froňková
zastupitelka obce Mutěnice 

za Pro Mutěnice – SNK

Vážení spoluobčané,
jíž v minulém vydání jsem vás informoval 

o plánovaných záměrech obce, které 
jsou v přípravách nebo již probíhají. Díky 
dotazníku, který byl připraven pro nás 
občany Mutěnic, jsme získali velké množství 
nejrůznějších nápadů a připomínek. Až 
budete číst toto vydaní, výsledky dotazníků 
budete mít již k dispozici. Je velmi pozitivní, 
že velká část našich občanů se do této akce 

zapojila a sdělila svůj názor, který může být 
pro všechny zastupitele vodítkem pro další 
rozhodování v připravovaných projektech. 

Je asi přirozené, že každé uskupení, které 
se účastní komunálních voleb se snaží 
prosazovat své priority. Za vinaře chceme 
připravit nový projekt vinařského centra, 
které by reprezentovalo naši vinařskou 
obec. Dá se říct, že velká část zastupitelů 
se již zapojila a rozdělila si projekty, kterým 
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se již věnuje. O projektech před samotnou 
realizací nás bude určitě zajímat i váš názor.  

Určitě jsme si všichni všimli přibývajících 
obytných vozů a karavanů, které parkují na 
nejrůznějších místech naši obce. V současné 
době již probíhají opatření k označení 
míst, kde bude vyznačen zákaz parkování 
těchto vozidel. Na druhou stranu by bylo 
vhodné navrhnout nějakou alternativu, 
protože Mutěnice jsou oblíbenou vinařskou 
destinací i pro tento typ návštěvníků. 
Z tohoto důvodu je na místě vybudovat 
stání pro karavany a obytné vozy, tzv. 
Stellplatz, který se stal v posledních letech 
velmi oblíbený. Nejedná se o klasický 
autokemp, ale o krátkodobé parkování. 
Na tento projekt je možné dokonce čerpat 
dotace. V návaznosti na vybudování 
tohoto druhu parkování by bylo vhodné 
také připravit a vybudovat vhodnější 
parkovací místa s vyšší kapacitou. Již 
několikrát jsem zmiňoval, že Mutěnice 
patří mezi velmi oblíbené vinařské obce, 
za což můžou být rádi nejenom všichni 

vinaři, ale i ubytovatelé, kteří tato zařízení 
provozují jako hlavní nebo doplňkovou 
činnost. I proto padají návrhy na zavedení 
tzv. turistického poplatku, který je dnes 
naprosto běžný ve všech koutech naší 
republiky. Já osobně s poplatkem problém 
nemám, protože jej platíme téměř všude. 
Důležité bude vymyslet způsob, jakým se 
případný poplatek bude vybírat. Vybrané 
peníze by se investovaly zpět Pod Búdy na 
zlepšení služeb pro naše občany a vinaře, 
jako například Panoramatická tabule se 
systémem holidayinfo, o kterém již jednáme, 
příprava místa pro svoz komunálního 
odpadu, zmíněné parkovací plochy a další 
sportovní a společenské služby pro nás 
občany, které využijí i ubytovaní a turisté.

Závěrem bych chtěl všem popřát 
příjemnou dovolenou a sdělit, že vaše 
názory nás opravdu zajímají.

Marek Ištvánek
radní obce

Galerie

Strýc kostelník

Pan Mar tin Kučeřík se narodil 21. 
července 1905 do rodiny rolníka Martina 
a Kateřiny Kučeříkových. Rodiče se do 
Mutěnic přistěhovali z Těšic – Mikulčic, 
do domu na dnešní ulici Slovácké, číslo 
263. Rodina měla devět dětí. Šest synů 
a tři dcery. Martin byl čtvrtý nejstarší.

Po skončení školní docházky se vyučil 
ševcovskému řemeslu. Vojenskou službu 

vykonal až v dalekých Košicích. V roce 
1928 se oženil s Kateřinou Kmentovou 
a přestěhoval se k rodičům manželky 
do domu č. 109 na dnešní ulici U Obory. 
Věnoval se obuvnickému řemeslu 
a pracovali u něj i tovar yši. V roce 
1932 se s rodinou přestěhoval do domu 
číslo 105, dnes ulice Vincence Bednáře. 
Vedle řemesla začal s rodinou provozovat 
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malé zemědělské hospodářství, polní 
výrobu, domácí zví řata a vinohrad. 
S  manželkou v ychov al i  t ř i  dě t i . 
Nejstarší Marii, provdanou Šedivou, 
narozenou v roce 1929, Julii, narozenou 
1932, provdanou Brablcovou, a syna 
Martina, narozeného v roce 1934. Za 
německé okupace byl nucen pracovat 
v hodonínských kasárnách na opravách 
obuvi pro německé a na konci války 
i sovětské vojáky. Při příchodu vojáků 
Rudé armády nastala zajímavá situace. 
Spolu se sousedem Fabiánem Knedlíkem 
vyměnili jízdní kola za vojenské koně, 
které prošli válečnými útrapami.

P o  v á l c e  s e  v ě n o v a l a  r o d i n a 
hlavně zemědělskému hospodaření. 
V roce 1958 př i vzniku jednotného 
zemědělského družstva byl donucen 
předat hospodářství do JZD. To však 
v Mutěnicích nemělo dlouhé tr vání 
a v roce 1962 byl majetek převeden do 
státních statků. Stal se zaměstnancem 
Velkovýkrmny Hodonín, hospodářství 
Mutěnice a pracoval zde v rostlinné 
výrobě jako dělník a traktorista. Do 
důchodu odešel v roce 1966.

Pan Martin Kučeřík byl významnou 
postavou Římskokatolické farnosti 
Mutěnice. Společně se svou ženou 
Kateř inou v ypomáhal duchov ním 
spr ávcům f ar nost i .  B y l  ak t iv ním 
účastníkem při úpravách kostela svaté 
Kateřiny v roce 1940, ale hlavně v létech 
1951–52, kdy byly přistavěny boční oratoře 
a zvýšena věž. Podílel se i na úpravách 
presbytáře ve smyslu II. Vatikánského 
koncilu v roce 1970.  Vykonával službu 
kostelníka a byl jedním z posledních 
takzvaných „starších bratrů“. Vodil poutě 
i procesí farníků, předzpěvoval písně. 
Měl v oblibě hlavně staré mariánské 
písně, které s jeho odchodem došly 

k zapomnění. Byl i členem výboru Spolku 
pro postavení a udržování Katolického 
domu v Mutěnicích. Po roce 1970 několik 
let vykonával funkci hrobníka. Okolo 
kostela pracoval až do vysokého věku. 
Syn Martin vzpomíná, jak s rodinou 
př ijel otci blahopřát k osmdesátým 
narozeninám, ale nebyl doma. Byl na 
střeše kostela a opravoval poškozenou 
krytinu po větrném poryvu. 

Strýc Martin, jak mu říkali mladší 
přátelé, byl veselý a společenský člověk. 
Rád pobýval s kamarády při dobrém 
mutěnickém víně, rád si zazpíval. Měl 
rád přírodu, od mládí byl aktivním 
členem myslivecké společnosti. Zálibu 
v myslivosti převedl na syna i vnuky.

Zemřel 18. ledna 1988, jeho manželka 
Kateřina 15. května 2006, v požehnaném 
věku 99 let.

Petr Plchut 
s přispěním rodiny Kučeříkovy
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Když cesta je cíl 
aneb Svatojakubská pouť očima našeho starosty

Těsně před Velikonoci absolvoval starosta 
Mutěnic Jiří Zálešák Svatojakubskou cestu, 
též známou po celém světě jako Camino 
de Santiago. Jak sám říká, šlo o náročnou, 
ale velmi obohacující zkušenost. O jeho 
zážitcích, průběhu poutě i důvodech, proč 
se rozhodl na cestu vydat, se můžete dočíst 
v našem rozhovoru. 

Co je vlastně Svatojakubská pouť?
Jedná se o pouť svatého Jakuba, což je 

cesta, která končí ve městě Santiago de 
Compostela u katedrály svatého Jakuba. Do 
cíle vedou různé cesty, já konkrétně jsem 
šel z Porta do Santiaga pobřežní cestou. 
Jednalo se o nějakých 290 km celkově.

Proč jste se rozhodl pouť absolvovat?
Vždycky mě lákalo otestovat si svoje 

možnosti a hranice. Navíc jsem si říkal, že 
až mi bude 33 let, tedy Kristova léta, tak 
bych chtěl absolvovat nějakou takovou 
delší pouť, kde bych si opravdu zkusil, jestli 
na to mám nebo nemám, zda to dokážu či 
popřípadě nedokážu. Takže to pro mě byla 
taková motivace. 

Jak probíhaly Vaše dny?
Probíhalo to tak, že ta samotná cesta 

byla naplánovaná na deset dní plus dva 
dny přílet a odlet. Většinou to bylo tak, že 
brzo ráno jsme vstali, záleželo taky na tom, 
v jaké fázi poutě jsme se nacházeli. Některý 
den jsme začínali třeba v pět ráno, jindy až 
v devět. Co se týče ubytování, tak většinou 
jsme spali v takových ubytovnách, říkalo 
se jim albergy (z portugalského albergue). 
Jsou to většinou nějaké fary, kláštery, 
různé hostely, kde musíte prokázat, že jste 

poutník. K tomu potřebujete mít credencial 
– poutnický průkaz – a v něm razítka 
z různých kostelů nebo z předešlých alberg. 
Tím dostanete slevu na ubytování. 

Jak jste řešili jídlo?
V pár těch ubytováních jsme měli snídani, 

ale bylo to asi jenom ve dvou. Jinak jsme 
si všechno nakupovali s sebou většinou 
ten den. Co se týče jídla, tak jsme přes 
den moc nejedli, protože když člověk 
jde, tak není úplně hladový a nemá chuť 
na jídlo. A když už jsme se někde stavili, 
tak většinou jsme měli nějaké poutnické 
menu. Opět se musíte prokázat průkazem 
a dostanete slevu. Je super, že se takovýmto 
způsobem myslí na poutníky a není to 
jenom o penězích. 

A co únava? Během tak náročné cesty 
musela být veliká

Únava byla neuvěřitelná. Ty první dva dny 
jsem myslel, že to vůbec nedojdu. A bylo 
to opravdu náročné, hlavně kvůli tomu, že 
se nám dělaly puchýře na nohou a otoky. 
Nebyl jsem zvyklý chodit 30 kilometrů 
denně. Prvních 15 kilometrů uběhlo jako 
nic, ale s postupem času to utíkalo pomaleji 
a pomaleji. Ten poslední kilometr byl 
hrozný, člověk už odpočítával, kdy přijde na 
to ubytování, aby si mohl konečně sundat 
boty a trochu si odpočinout. 

Co Vám tato pouť dala?
Těžko říct, já jsem tam úplně nešel 

s nějak ým konkrétním cí lem, t řeba 
přemýšlet o životě nebo nějakým způsobem 
rekapitulovat ,  co se mně povedlo 
či nepovedlo. Chtěl jsem si to zkrátka 
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vyzkoušet, jestli to ujdu a jaké to je mít v cizí 
zemi jen batoh, spacák a pár základních 
věcí. Chtěl jsem si prostě vyzkoušet ten 
zážitek. Takže pro mě ta cesta byla vlastně 
cíl. 

Jaký nejhorší a nejlepší zážitek jste si 
odnesl?

Nejtěžší zážitek pro mě asi bylo, když 
jsem čtvrtý nebo pátý den poutě šel úplně 
sám asi 30 kilometrů. Celý den pršelo, měl 
jsem mokro v botách, strašně foukal vítr, 
šel jsem po pobřeží a nemohl jsem si dát 
ani pláštěnku, takže jsem byl celý mokrý. 
A celý den jdete a nepotkáte ani nohu, takže 
to bylo takové hodně deprimující. Ale řekl 
jsem si, že nic jiného mi nezbývá než jít. 
Zrovna to byla taková trasa, kde jsme šli 
z bodu A do bodu B. Nikde nic nebylo, pouze 
někde v půlce byla jedna malá dědinka, 
kde ale nebyl otevřený ani jeden obchod. 
Po cestě jsem narazil na jednu benzínku, 

kde jsem si koupil bagetu a vodu. A to byl 
vlastně můj jediný kontakt za ten den. 
Takže to bylo opravdu takové demotivující. 
Nejlepší zážitek byla určitě ta cesta jako 
taková. Setkal jsem se tam se spoustu lidí, 
kteří měli různé životní příběhy. Ať už to byli 
mladí lidé a studenti, kteří si to chtěli taky 
zkusit, nebo to byli lidi starší. Potkal jsem 
ale i dvojici důchodců ze Švýcarska, kteří 
ušli jen 10 kilometrů denně, ale zkrátka 
šli. Narazil jsem taky na spoustu Čechů. 
Nejvíc hodnotím kladně poznávání těch 
lidí a poslouchání, proč se vydali na tu 
cestu. Oni zase naopak poslouchali mě. 
Zkrátka diskutujete s člověkem, kterého 
vůbec neznáte, ale je to, jako byste se znali 
odjakživa. 

Absolvoval byste tento zážitek znovu? 
Určitě půjdu znova. Samozřejmě něco 

bych udělal jinak, nebral bych si tolik věcí 
(i když si myslím, že jsem jich měl opravdu 
málo, ale batoh měl asi nějakých sedm 
kilo) a šel bych určitě nějakou jinou trasou. 
Hodně známá je například francouzská 
cesta. Už vím, co mě čeká, takže bych byl 
lépe připravený. Asi bych to pojal trochu 
jinak, ale řekl jsem si, že to půjdu určitě 
ještě jednou. Ale uvidím na okolnostech, 
nedal jsem si konkrétní termín, možná 
to bude za rok, možná za pět a možná 
to bude za deset let. Každopádně kdyby 
někdo přemýšlel o tom si to zkusit, tak vřele 
doporučuji. Je to super zážitek. Ve spoustě 
věcech vám to otevře oči a zjistíte, že se 
nemáte úplně tak špatně, jako třeba ti lidi, 
co potkáváte a co mají jiné problémy. Navíc 
uvidíte kus světa, který jste třeba ještě 
neviděli a neprobádali a je to opravdu fajn 
zkušenost, takže kdo můžete, tak to určitě 
doporučuji. Nebojte se toho a zkuste to, 
určitě to stojí za to!

Eliška Jurasová
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Historie

Sourozenci TGM

O osudech bratra TGM Martina není 
známo mnoho. Ostatně jeho život byl 
velice krátký. Narodil se 10. listopadu 
1852 v Mutěnicích. A zemřel ve Vídni už 
v květnu roku 1873. V Hustopečích se 
vyučil obchodníkem a nastoupil jako 
příručí ve Floridsdorfu poblíž Vídně. 
Vzápětí byl povolán na vojnu. Byl 
přidělen k dělostřelcům ve Vídeňském 
arsenálu u 8. baterie 11. pluku. Jeho 
jednotka měla smůlu, že se jejího vedení 
ujal hejtman, který se během polního 
cvičení rozhodl, že bude své vojáky 
otužovat. Bylo časné jaro okořeněné 
mrazivým a vlhkým počasím a Martin 
a jeho druzi ve zbrani si celé dny nesměli 
navléct teplé pláště. Polovina vojáků 
vzápětí onemocněla. Nejhůř skončil 
ale Mar tin Masar yk , k ter ý silným 
nachlazením chytil ještě tyfus, jemuž 
pak podlehl. Na Tomáše Masaryka, který 
v té době ve Vídni studoval, měla jeho 
smrt zdrcující účinek. „Viděl jsem umírat 
bratra horoucně milovaného, dobrého, 
čistého, čestného, v květu let a jeho smrt 
se mi stala pokynem, obuškem: přišel 
jsem domů a nevinným Catullem a ještě 
nevinnějším Tibullem a Properdinem 
kteří s ním byli svázání, mrštil jsem do 
kouta, mizerná lejstra a editio princeps 
hodil jsem do ohně a byl konec filologii“.

TGM sám líčí své sourozence takto: 
„My tři bratři jsme se měli velmi rádi, ale 
můj poměr ke každému byl jiný. Martina, 
stářím prostředního – byli jsme od sebe 

všichni dvěma roky, jsem měl nejen rád, 
ale ctil jsem ho jaksi, byl milý, důvěřivý, 
bez falše, nenáročný. Na něho dosud 
vzpomínám jako na ideálního hocha. 
Bratři mně nebyli kamarády, šli jsme 
každý po svém…“

Ludvík Masaryk, 
nejmladší bratr prezidenta TGM
Narodil se 17. srpna 1854 př i již 

druhém pobytu rodiny v Hodoníně. 
Byl docela povedené kvítko. Vyučil se 
sazečem a od konce roku 1877 pracoval 
v brněnské tiskárně Josefa Groáka. Už 
ale v nadcházejícím roce byl mobilizován 
a účastnil se vojenského tažení do Bosny 
a Hercegoviny. Po návratu z vojny si za 
bratrovy peníze vybudoval v Hustopečích 
vlastní tiskárnu. Byl to velmi okázalý 
podnik, založený na představě, že 
Ludvík bude jakýmsi dvorním tiskařem 
bratra Tomáše. Vydával by i kontroverzní 
texty, které jiní nakladatelé a tiskárny 
ze strachu odmítali. A několik let to tak 
opravdu fungovalo.

Ludví k byl  svého času jediným 
člověkem, kterého Tomáš snesl ve 
své přítomnosti. Když ve Vídni chystal 
disertační práci, uzavřel se před celým 
světem a stýkal se jen s Ludvíkem.

L u d v í k  b y l  v y s o k ý ,  s r d e č n ý , 
bezstarostný a na rozdíl od staršího 
bratra poněkud obtloustlý muž. Byl 
v dobách mládí Tomášovi opravdu 
blízkým přítelem, o čemž svědčí i jeho 
členství v Masarykově úzkém kruhu 
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přátel, který vznikl v létě 1876 jaksi na 
rozloučení s Vídní. Tento spolek svými 
cíli a zároveň romantickou naivitou 
nápadně připomínal zednářskou lóži.

Ještě jako zaměstnanec brněnské 
tiskárny Ludvík založil a redigoval 
č a s o p i s  Vo j e n s ké  l i s t y,  v e  s v é 
hustopečské tiskárně vydával regionální 
týdeník „Auspitzer Wochenblatt“. První 
knihou, kterou jeho tiskárna vyrobila, 
byly bratrovy „Základové konkrétní 
logiky“, vydané roku 1885.

V roce 1890 uzavřelo nakladatelské 
působení tiskárny v ýpravné album 
kreseb Mikoláše Alše k národní písni 
„Sirotek“.

Ludví ka ale t iskár na evidentně 
přestala bavit. Táhlo ho to do hospod 
a vináren, do světa umělců, filozofů, 
spisovatelů, ale také marných nadějí 
a různých stupňů alkoholismu. Přenesl 
své působiště do Prahy. Už v roce 
1886 tu otevřel „pr vní moravskou 
vinárnu“ s dodávkami vlastního vína 
nejprve v Palackého, od roku 1889 ve 
Vodičkově ulici, kde ji nástěnnými obrazy 
vyzdobil Mikoláš Aleš. Oblíbený vinárník 
z ní vytvořil debatní středisko umělců, 
spisovatelů, novinářů a vědců. Tomáš 
Masaryk, tehdy již profesor na pražské 
univerzitě, sem chodil s celou svou 
rodinou na obědy. Bydleli totiž prakticky 
za rohem ve Školské ulici. A v restauraci 
pracovala slečna Eliška, dívka původem 
z východních Čech, se kterou se nakonec 
Ludvík oženil.

Tiskárnu v Hustopečích převzal v roce 
1890 Vilém Seidl. Pražská slavná vinárna 
několikrát změnila působiště a přes 
opakovanou Tomášovu finanční výpomoc 
postupně upadala. Její majitel totiž nebyl 
dobrý hospodář. Podnik nakonec zanikl 
docela. V roce 1894, aby se dostal nějak 

z finančních potíží, prodal Ludvík i svůj 
hustopečský dům a vinici. Opustil Prahu 
a pak se protloukal všelijak. Nějaký čas 
se živil jako hostinský v Brně a nakonec 
zakotvil na jadranském pobřeží. Stal se 
hoteliérem na Istrii. Zemřel po mozkové 
mrtvici 15. února 1914 v Terstu, kde je 
také pohřben.

Ještě dva sourozenci.
V rodině Masaryků se narodily ještě 

dvě děti. Po Tomášovi přišel na svět 22. 
prosince 1851 chlapec jménem Jan. Ten, 
ale už na Silvestra téhož roku zemřel na 
spalničky.

O Masarykově nejmladším sourozenci 
sestře Františce existuje vlastně jen 
ústní svědectví: Narodila se, když bydleli 
v Čejkovicích, a to 30. ledna 1858. Její 
narození není z jakéhosi důvodu uvedeno 
ani v čejkovické matrice. Zemřela brzy 
po porodu, a to 13. února 1858. V této 
době ovšem smrt novorozence byla 
častým jevem, zvláště na venkově. 
(Podle statistiky se ještě v 80. letech 
19. století dožila pěti let jen asi polovina 
narozených dětí).

Ing. Jaroslav Mihola
podle knihy Davida Glocknera

Tajemství rodiny Tomáše Garrigua Masaryka
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Školství

Den Země 24. 4. 2023

Den Země probíhal v tomto školním 
roce 2022/2023 jiným způsobem než 
ten minulý. V rámci tohoto dne si žáci 
druhého stupně připravili program pro 
žáky prvního stupně. Během dopoledne 
tak v různých částech venkovního 
areálu základní školy probíhalo mnoho 
zábavně-naučných činností, při kterých 
si děti mohly rozvíjet pozitivní vztah 
k ochraně přírody. 

Žáky prvního stupně čekal zajímavý 
program zaměřený na hledání stop zvířat, 
překážkovou dráhu spojenou s tříděním 
odpadu, ukázky kůží ulovených zvířat, 

nebo je čekala výroba želv z papíru 
či krmiva pro ptáky. Některé skupiny 
žáků měly součástí programu i ukázku 
domácích mazlíčků. Přinesly například 
želvu nádhernou, králíka domácího či 
psa domácího. Tyto mazlíčky si ostatní 
žáci mohli pohladit, dovědět se o něm 
různé informace týkající se péče a chovu 
nebo si s ním vyzkoušet překážkovou 
dráhu a dát mu za odměnu pamlsek.

Mgr. Miroslava Chrenková
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Výpravy za krásou a poznáním na prvním stupni

Polytechnika Lipovka
Počátkem letošního roku jsme navázali 

spolupráci se Integrovanou střední 
školou Hodonín, zvanou Lipovka, čímž 
jsme si obohatili a zpestř ili běžnou 
výuku. 

Žáci druhého ročníku navštívili hobby 
dílničky, kde rozvíjeli manuální zručnost 
se zaměřením na jemnou motoriku při 
tvorbě drátěných srdíček určených pro 
maminky ke Dni matek. 

Třetí ročníky navštívily pracoviště 
učebních oborů a vyzkoušely si, jaké by 
to bylo být kadeřnicí, tesařem, truhlářem 
anebo kuchařem. Na závěr si vyrobily 
kovové panáčky z matiček. 

V pátém ročníku jsme návštěvu Lipovky 
propojili s možností využití vir tuální 
reality a v rámci probíraného učiva 

o vesmíru se podívali do oběžné soustavy 
a zkusili opravit modul vesmírné stanice 
za stavu beztíže. 

Za spolupráci děkujeme především 
Mgr. Elišce Bokšové, která se o nás 
výborně postarala.

Bc. Nikola Biegunová

Baletní představení Kouzelný les
Ve čtvrtek 8. června vyjeli žáci druhých, 

třetích a páté třídy na baletní představení. 
Závěrečné představení tanečního oboru 
Základní umělecké školy Hodonín je 
každým rokem vyvrcholením celoroční 
práce. Cílem bylo představit žákům 
balet jako novou uměleckou formu, 
vytvářenou pohybem lidského těla. Do 
děje nás uvedl vypravěč a následně 
byl příběh vyjadřován pouhým tancem 
a tematickou hudbou. V programu se 
představily žákyně tanečního oboru, 
které nás zavedly do kouzelného lesa, 
v němž jsme spatřili jeho krásy – od 
nejmenších živočichů, jako jsou motýlci, 
mravenci, pavoučci, až po studánku, ke 
které laně chodily pít. V pohádkovém 
příběhu nechyběly ani čarodějnice a lesní 
víly. Ke skvělé podívané navíc přispěla 
navržená scéna a kostýmy. Představení 
bylo krásné a jsme si jistí, že pro děti 
mělo velký přínos. 

Mgr. Petra Urbánková

Knihovna Hodonín
Na jaře si užíváme od časného rána 

ptačí zpěv a z hnízd se ozývá hlasité 
pípání ptačí drobotiny. Nejen sýkorky, 
vlaštovky či skřivánci, ale také špačci 
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mají spoustu práce s tím, aby se postarali 
o svá ptáčata. A co se může stát, když 
nějaké mládě vypadne z hnízda? 

Něco vám o tom poví úžasná knížka 
Kamil neumí lítat od Jennifer Berneové.

Povídání o této knížce a o její autorce, 
která pochází od „protinožců“ z Austrálie, 
si pro prvňáčky připravila paní Hýbnerová, 
knihovnice dětského oddělení Městské 
knihovny v Hodoníně. Nejprve si s dětmi 
povídala o tom, jak poznat knížky, 
které jsou vhodné pro prvňáčky (První 
čtení, Čteme sami) a potom jim přečetla 
veselé povídání o špačkovi, který vypadl 
z hnízda rovnou na knížku. A od té doby 
jej nic jiného nezajímalo. Stal se z něj 
knihomol. Ještě více pak děti nadchla 
možnost celý příběh si zahrát jako 
divadlo. Včetně všelijakých rekvizit 
a kostýmu pro Kamila.

Poté měly děti možnost prohlédnout si, 
prolistovat a někteří už i přečíst knížky, 
které si v policích dětského oddělení 
hodonínské knihovny vybraly. Určitě se 
za rok zase vydáme za dalším knižním 
dobrodružstvím.

Mgr. Jitka Olexová

Preventivní programy vytvářejí bezpečné prostředí ve škole

Škola hraje klíčovou roli v poskytování 
vzdělání, ale její odpovědnost sahá 
mnohem dál, než je jenom předávání 
znalostí. Ve snaze podpořit zdravý rozvoj 
žáků a minimalizovat r izika, kter ým 
mohou čelit, se zaměřuje také na prevenci 
a poskytování preventivních programů. 
Tyto preventivní programy poskytují 
žákům důležité znalosti, dovednosti 
a nástroje potřebné pro jejich fyzické 
a duševní zdraví. Pomáhají snižovat rizika 
nežádoucího chování a podporují pozitivní 
vztahy mezi žáky. 

V tomto školním roce jsme se rozhodli 
věnovat různým tematickým oblastem, 
a tím nabídnout žákům řadu zajímavých 
besed a programů zaměřených na primární 
prevenci.

Pro žáky 4. tříd byla připravena dopravní 
výchova, která se zaměřila na bezpečnost 
v silničním provozu. Žáci se naučili 
pravidlům silničního provozu, bezpečnému 
přecházení přes silnic a správnému 
chování v dopravních situacích. Cílem 
bylo vytvořit povědomí o dodržování 
dopravních pravidel a minimalizovat rizika 
spojená s účastí v dopravě.

Jeden z programů se zaměř il  na 
problematiku šikany a kyberšikany, a to 
v 6. ročníku. Žáci se seznámili s důsledky 
a projevy šikany a také se naučili, jak 
se bránit a aktivně předcházet tomuto 
negativnímu jevu. Využili moderních 
technologií a diskutovali o bezpečném 
a etickém používání internetu a sociálních 
sítí.
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Dal ší  prevence se dotk la  ž áků 
7. ročníku a jejich povědomí o poruchách 
příjmu potravy. Program se zaměřil na 
informování žáků o rizicích spojených 
s poruchami pří jmu potravy, jako je 
anorexie a bulimie, a poskytnout jim 
nástroj, jak rozpoznat a vyhledat pomoc 
v případě potřeby. Žáci se seznámili 
s faktory, které mohou vést k vzniku 
těchto poruch, a také se dozvěděli 
o zdrav ých stravovacích náv ycích 
a důležitosti péče o své fyzické zdraví.

Pro žáky 8. ročníku byl př ipraven 
program zaměřený na problematiku 
návykových látek. Žáci se dozvěděli 
o nebezpečích a rizicích spojených 
s užíváním drog a alkoholu. Důraz 
byl kladen na informování o různých 
druzích drog, jejich účincích a důsledcích 
pro zdraví a život jedince. Žáci také 
diskutovali o strategiích odolávání 
nátlaku vrstevníků a o důležitosti 
hledání podpory v případě, že by se 
s návykovými látkami setkali.

P r o  p osle dní  r o ční k ,  9 .  t ř ídu , 
byl navr žen program zaměřený na 
par tnerské vztahy, rodičovství, sex 
a pohlavně přenosné nemoci. Žáci se 
seznámili s důležitými aspekty zdravých 
vztahů, respektu, souhlasu a prevence 
rizik spojených se sexuální aktivitou. 
Cílem bylo poskytnout jim komplexní 
informace o reprodukci, ochraně před 
pohlav ně přenosný mi nemocemi, 
antikoncepcí a umět se rozhodovat 
zodpovědně a chránit své zdraví.

Škola  si  u vědomuje důle ži tos t 
prevence a poskytování preventivních 
prog r amů žákům. Cí lem je nejen 
předcházet problémům, ale také dávat 
žákům potřebné informace, dovednosti 
a nástroje pro jejich vlastní ochranu 
a zdravý rozvoj. Prevence se tak stává 

nedílnou součástí školního prostředí 
a přispívá k celkovému blahu a úspěchu 
žáků.

Preventivní programy jsou skvělým 
příkladem toho, jak se škola aktivně 
zapojuje do výchovy žáků a poskytuje jim 
důležité nástroje pro jejich budoucnost. 
Věříme, že tímto způsobem přispíváme 
k v y t váření zdravého, bezpečného 
a podpůrného prostředí pro všechny 
naše žáky.

Mgr. Gabriela Komínková
metodik prevence
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Netradiční způsoby vyučování na druhém stupni

TERÉNNÍ VÝUKA
Ve středu 7. června jsme absolvovali 

terénní výuku v Mutěnicích a jejich blízkém 
okolí, která byla určena žákům 6. ročníku. 

Výuka byla rozdělená do dvou částí – 
přírodovědné a zeměpisné. 

V rámci výuky přírodopisu jsme se vydali 
k Mutěnickým rybníkům. Již během cesty 
jsme pozorovali flóru a faunu a výsledky 
našeho pozorování zaznamenávali do 
připravených pracovních listů. Zároveň 
jsme vyznačovali trasu našeho pohybu 
do příručních map. Pozorovali jsme tři 
různé ekosystémy – pole, louku a rybník. 
Nejdelší dobu jsme strávili u rybníků, 
kde nás asi nejvíce zaujal objev mláďat 
užovky obojkové. Během cesty jsme si 
také nasbírali vzorky k pozdějšímu bádání 
pod mikroskopem. Při pozorování jsme 
hojně využívali aplikaci Seek by iNaturalis, 
která nám usnadnila přesné určování 

jednotlivých druhů rostlin a živočichů. 
Zeměpisná část  v ýuk y probí hala 

v blízkosti školy. Pracovali jsme především 
s buzolou. Zjišťovali jsme, na jakých 
světových stranách se nacházejí jednotlivé 
objekty v okolí a učili se určovat azimut. Pro 
některé z nás byla práce s buzolou naprostou 
novinkou, ale nakonec jsme ji všichni 
zvládli. I během zeměpisné části jsme 
využívali dostupné moderní technologie, 
zejména stanovování souřadnic pomocí 
systému GPS, a krokoměr.

Samotný závěr výuky proběhl na školní 
zahradě, kde jsme vypracovali zbylé úkoly 
v pracovních listech a zahráli si hru.

I přes nepříznivou předpověď nám počasí 
nakonec přálo a my jsme si mohli méně 
tradiční způsob vyučování hezky užít.

Mgr. Blanka Novotná 
a žáci 6. A a 6. B
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SLOVÁCKÉ DIVADLO UHERSKÉ HRADIŠTĚ
F i l m ,  h u d b a ,  v ý t v a r n é  u m ě n í , 

architektura, ale také divadlo, to jsou 
neodmyslitelné součásti kulturního života 
lidí. Proto nás potěšilo, že bylo po covidové 
pauze opět obnoveno žákovské předplatné 
do Slováckého divadla v Uherském Hradišti.

S žáky 6. – 9. tříd jsme v tomto školním roce 
navštívili tři představení. Shakespearovu 
nejslavnější romantickou tragédii Romeo 
a Julie a na přelomu roku představení 
plné písniček – Limonádový Joe, které 

jsme mohli srovnat se stejnojmennou 
filmovou podobou. V květnu jsme zhlédli 
improvizačně pojatou hru A. P. Čechova Tři 
sestry, kterou režijně nastudoval Michal 
Zetel. Po tomto představení následovala 
beseda s herci, k teř í téměř hodinu 
odpovídali na všetečné otázky diváků. 

Necháme se překvapit výběrem programu 
pro žákovské předplatné v příští divadelní 
sezoně. 

Mgr. Jitka Olexová

Školní výlet Praha

Tradičně na konci základní školy žáci 
devátých tř íd vyrážejí poznat naše 
hlavní město a s ním i bohatou historii 
naší země. Nejinak tomu bylo i letos. Na 
výlet se vydalo 29 žáků společně s paní 
učitelkou Buchtíkovou, Lenertovou a paní 

asistentkou Mokrušovou. Naše cesta 
začala brzy ráno odjezdem z vlakového 
nádraží v Hodoníně. Po několika hodinách 
jsme mohli pozorovat z okýnka nádherný 
výhled na zalidněnou Prahu. Zavazadla 
všichni odložili v úschovně a následně 
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jsme se dopravili k Pražskému hradu. 
Tam nás paní průvodkyně provedla po 
jeho okolí a pověděla nám něco o jeho 
dlouholetém původu. Také jsme měli tu 
čest podívat se na výměnu hradní stráže. 
Obdivovali jsme i mohutnou katedrálu 
sv. Víta. Po prohlídce dominanty Prahy 
směřovaly naše kroky na Karlův most 
a odtud na Staroměstské náměstí, 
kde jsme viděli i Staroměstský orloj. 
V odpoledních hodinách jsme ještě 
navštívili Muzeum iluzí, kde jsme odhalili 
tajemství mnoha optických iluzí. Večer 
přišla řada na ubytování a někteří žáci 
využili možnost rekreace v bazénu. 

Druhý den byl zaměřen především 
na Židovské město. Opět nám k tomu 
přednášela paní průvodkyně, s níž jsme 
obešli všechny židovské synagog y, 
dozvěděli jsme se mnohé zajímavosti 
o židovském náboženství a každodenních 
rituálech. Následovala komentovaná 
návštěva Valdštejnského paláce, sídla 
našeho Senátu a po ní i krátká procházka 
ve Valdštejnské zahradě. Největší úspěch 

však sklidil večerní muzikál „Sestra 
v akci“, jehož hlavní roli obsadila známá 
zpěvačka Lucie Bílá. Většina z nás byla 
příjemně překvapena. 

Poslední den našeho výletu byl spíše 
odpočinkový. Obě třídy se rozdělily 
a jedna navštívila velkou v ýstavu 
Národního muzea, druhá se bavila 
virtuální realitou, díky které se přenesla 
do dávných dob kouzelné rudolfínské 
Prahy. Nakonec si všichni ještě nakoupili 
potřebné jídlo nebo suvenýry a mohlo se 
vyrazit domů. I přes malou komplikaci 
jsme se nakonec domů dostali v pořádku 
a mohli jsme své zážitky převyprávět 
rodičům. Moc děkujeme našemu vedení 
školy za možnost se do Prahy podívat 
a velký dík patří samozřejmě naším 
paním učitelkám a paní asistentce, 
které nám výlet zařídily a vzaly si za nás 
zodpovědnost. Věřím, že mají všichni na 
výlet krásnou vzpomínku.

Za žáky 9. ročníku 
Michaela Pavková

Šesťáci na výletě v Olomouci

Ve středu 24. května se deštivé počasí 
konečně umoudřilo a šesťáci se mohli 
vydat na dlouho plánovaný výlet do 
olomoucké ZOO na Svatém Kopečku 
a samotného města Olomouce. Už cesta 
vlakem byla pro většinu dětí zážitkem. 
V zoologické zahradě panovala trochu 
ospalá atmosféra před vypuknutím pravé 
turistické sezóny. 

Ze spaní všechny probudila nečekaná, 
trochu protekční nabídka podívat se blíže 
k výběhu žiraf. S obdivem a úctou jsme 
doslova vzhlíželi k těmto obrovským, 
ale plachým t vorům. Dostali jsme 

také možnost nakrmit je připravenými 
větvičkami. Potom už prohlídka probíhala 
tradičním způsobem. Někoho více 
zajímaly šelmy, jiného netopýři, opice, 
pavouci, ryby nebo plazi. 

Rozruch zase nastal až ve výběhu 
s kamerunskými kozami. Tato domácí 
zvířata měla hodně daleko k plachosti. 
Chovala se velmi přítulně, po podání 
krmiva někdy až drze. Mnozí se zachránili 
doslova útěkem z výběhu. Po prohlídce 
zvířat následovalo nezbytné občerstvení 
a nákup suvenýrů. 

Výlet pokračoval cestou do centra 
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města. Kdo neviděl sloup Nejsvětější 
Trojice, zapsaný na seznamu UNESCO, 
a tradiční orloj, jako by v Olomouci 
nebyl. Následovala ještě malá procházka 
centrem starobylého města a pak už 

bylo třeba myslet na návrat. Pohodlná 
a poklidná cesta vlakem zpět završila 
vydařený výlet. 

Mgr. Pavlína Lacinová

Společné akce školní družiny

Ve všech třech odděleních školní družiny 
mají děti možnost smysluplně využívat 
svůj volný čas. Náplní jednotlivých 
oddělení jsou aktivity, které umožňují 
dětem aktivně využívat dobu po vyučování 
v různých oblastech zájmové činnosti. 
Vychovatelky se snaží nabízet činnosti tak, 
aby měly děti možnost výběru z více oblastí 
zájmové činnosti, věnují se dramatické 
a literární výchově, dopravní výchově, 
různým druhům výtvarných a pracovních 

činností, nechybí ani činnost pohybová 
a přírodovědná. Společně se věnujeme 
také prevenci negativních jevů.

Každý měsíc se snažíme uspořádat 
nějakou společnou akci pro všechna 
oddělení, kde mají žáci možnost setkávat 
se i s kamarády z jiných tříd. K takovým 
akcím patří třeba masopustní karneval, 
sportovní odpoledne, vánoční besídky 
apod. Na jaře jsme se společně sešli na 
následujících akcích:
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Návštěva u myslivců
V závěru měsíce března se žáci ze 

všech oddělení ŠD vydali na exkurzi do 
myslivecké búdy, kde na ně čekal pan 
Boris Kmenta s poutavým a zajímavým 
vyprávěním o životě zví řat a ptáků, 
nechybělo ani povídání o tom, jak se 
myslivci o zvěř a přírodu starají. Děti se 
dozvěděly spoustu zajímavého a mohly si 
na vlastní oči prohlédnout velké množství 
vycpaných zvířat a ptáků. Cestou jsme 
pozorovali stromy, ze kterých byly na 
besedě připraveny větvičky, abychom si 
připomněli, jak jednotlivé stromy v přírodě 
rozeznáme. Mysliveckému sdružení, 
a zejména panu Kmentovi, děkujeme za 
hezky připravenou akci pro naše žáky.

Velikonoční výlet do ZOO
Také letos nabídla školní družina na 

čtvrtek před Velikonocemi žákům 1. - 3. 
tříd výlet. Tentokrát jsme zamířili do 

Hodonína, kde nás čekala prohlídka 
ZOO s průvodcem. Děti se o jednotlivých 
zvířatech dozvěděly spoustu zajímavostí. 
Po prohlídce jsme spořádali svačinky 
a vydali se dovádět na prolézačky v areálu 
zoologické zahrady. V další části dne jsme 
se společně přesunuli do nedalekého 
ekocentra, kde si pro nás připravily vedoucí 
Anežka a Gábina, které za námi jezdí 
pravidelně do chovatelského kroužku, 
několik zajímavých přírodovědných aktivit.

Kouzelnické odpoledne
Jedno hezké odpoledne naši družinu 

v gymnastickém sále navštívil kouzelnický 
pár, Duo Waldini – divadlo kouzel. Kouzelník 
pan Miroslav Vildomec se svojí paní 
asistentkou předvedli dětem zábavnou 
show. Děti i paní vychovatelky byly aktivně 
zapojovány do dění kouzel, což byla velká 
legrace, a dětem se představení velmi líbilo.

Kouzelník dokázal vykouzlit barevné 
balonky, ze kterých dětem vytvořil různá 
zvířátka. Dále získal náš velký obdiv 
z vykouzlení malého živého králíčka 
a holuba z klobouku. Také bylo velmi 
zajímavé kouzlo s mincemi a kouzlo 
s barevnými CD disky. Nakonec všechny 
děti odcházely se zvířátkem vytvořeným 
z balonku a s úsměvem na tváři.

Všem se kouzelné Duo Waldini moc líbilo 
a budeme se těšit na příští návštěvu.



26          Letní zpravodaj

Družina na návštěvě u hasičů
Na začátku měsíce května se děti 

z družiny vydaly na návštěvu do místní 
hasičské zbrojnice. Exkurze započala 
krátkým kvízem, v němž žáci předvedli 
své znalosti týkající se přivolání pomoci. 
Zopakovali si tak všechna důležitá telefonní 
čísla a dozvěděli se, jak se mají v život 
ohrožujících situacích správně zachovat. 

Následně nám pan Kramář, který tuto 
exkurzi vedl, ukázal všechny části hasičské 
výstroje. Děti si tak mohly prohlédnout 
oblečení, které hasiči při zásahu využívají, 
ať už se jednalo o přilbu, boty či montérky.  
Pan Konečný ukázal dětem dýchací přístroj 
a vysvětlil jim, kdy a jak se používá. V další 
části odpoledne jsme se dozvěděli zajímavé 
informace o tom, jak probíhá hasičský 

výjezd a co vše musí hasiči v jeho průběhu 
podstoupit. 

Děti velice zaujala práce s termokamerou, 
kterou si mohly samy vyzkoušet. Největším 
lákadlem však bylo hasičské auto. Nejen, že 
si je prohlédly zvenčí i s celou jeho výbavou, 
ale mohly je prozkoumat i zevnitř. Žáci se 
tak na chvíli vcítili do role hasičů a získali 
nové zážitky a vědomosti, které snad jen 
tak nezapomenou.

Za hezky prožité odpoledne a spoustu 
zajímavých informací děkujeme manželům 
Katce a Rosťovi Kramářovým a panu Rosťovi 
Konečnému.

Do konce školního roku bychom chtěli 
stihnout ještě společnou akci s včelařským 
k rou žkem a tur is t ickou v ychá zku 
s hledáním pokladu. Na nový školní rok 
potom chystáme program tak, abychom 
dopřály dětem ve větší míře aktivity 
venku. O tom budeme informovat v měsíci 
září. Dětem přejeme prima prázdniny se 
spoustou nových zážitků a všem dospělým 
hezké léto.

Dagmar Pochopová 
a Marcela Mokrušová 

vychovatelky ŠD

Zprávičky ze školičky

Bezpečnost dětí je pro nás v mateřince 
na prvním místě, protože si uvědomujeme, 
že každý den se ocitáme tváří v tvář 
mnoha situacím, při kterých bychom 
se měli umět správně zachovat. Jinak 
se může stát, že náš život nabere jiný 
směr, než jsme měli původně v plánu. 
Uvědomujeme si, jak je důležité začít 
se vzděláváním v oblasti bezpečnosti 

a předcházení rizikových situací již od 
nejmladšího věku. 

Právě k tomu nám byl vodítkem náš 
celoroční školní projekt MOJE BEZPEČÍ 
– MOJE ZDRAVÍ, který byl členěn na tři 
částí. První částí byl plán aktivit, které 
probíhaly v mateřské škole a účastnily 
se jich všechny děti pod vedením 
specializovaných lektorů. Druhou 
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částí byl program mimo MŠ s hasiči, 
záchranáři a dopravní policií. A ve třetí 
části se věnovaly vzdělávání v oblastech 
bezpečnosti učitelky v jednotlivých 
třídách podle svých představ a příprav. 

V pr ůběhu roku se konaly t y to 
vzdělávací činnosti: 

• Svět očima nevidomých – byl pod 
vedením paní Ireny Kratochvílové, která 
děti zábavnou formou seznámila s životem 
nevidomých lidí, s jejich pomůckami 
i potřebami. Děti si uvědomovaly, jak jsou 
pro nevidomé důležité ostatní smysly. Se 
zavázanýma očima poznávaly hmatem 
předměty, Braillovo písmo a sluchem 
vnímaly zvuky s míčky s rolničkou. Paní 
Irena dětem přečetla pohádku, ukázala, 
jak píše na speciálním stroji a na klavír 
jim zahrála oblíbenou písničku.

• Pr vní  pomoc s medvědem  – 
záchr anář ka Z Z S JMK ze s tanice 
Hodonín paní Jitka Jágrová se přirozeně 
přizpůsobila věkovým skupinám dětí 
a zábavnou formou je seznámila s prací 
záchranářů a s prevencí úrazů.

• Hasičská zbrojnice v Mutěnicích – 
zde nás stanicí provázeli dobrovolní 
hasiči pan Šupa, Křiva a Forch, kteří 

nám nejprve ukázali prostory budovy 
a potom předvedli ochranné obleky 
a různé pomůcky, které jim pomáhají při 
záchranářských pracích. Vyprávěli dětem 
o jejich práci a trpělivě odpovídali na 
jejich dotazy. Asi největším zážitkem pro 
děti byla možnost sednout si za volant 
hasičského auta.

• Preventivní program Zipyho kamarádi 
– byl zaměřen na dětské emoce, jejich 
zvládání a na kamarádské, sourozenecké 
a rodinné vztahy. Mgr. Alena Vlková 
obrázkov ým př í během O zví řátku 
strašilce jménem Zipy a jeho dvou 
kamarádech děti motivovala, a tak byli 
malí posluchači nenásilně vtaženi do 
samotného děje příběhu. Tématem bylo 
kamarádské zlobení, zazněly otázky typu, 
jak nás škádlí sourozenci nebo kamarádi, 
co nám dělá největší radost, co je to 
strach a jak se chováme, když zažíváme 
tento pocit. 

• Zubní prevence – průvodcem této 
vzdělávací činnosti byla dentální 
hygienička slečna Gabriela Marečková, 
která se zabývá zubní prevencí pro 
děti. Dětem byly zakoupeny nové zubní 
kartáčky, aby si přímo vyzkoušely, jak 
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Kultura

Kulturní komise

správně zoubky čistit, co zubům prospívá 
a co ne. Lektorka své poutavé vyprávění 
s ukázkami a pomůckami přizpůsobovala 
situaci a věkovým zvláštnostem dětí.

• Policie v MŠ – program, který byl 
obohacen o návštěvu a poutavý výklad 
preventisty por. Bc. Petra Zámečníka 
z Policie ČR Hodonín. Nejdříve se jednalo 
o setkání s předškolními dětmi a dětmi 
z přípravné třídy v budově mateřské 
školy, kde pan poručík vedl rozhovor 
o bezpečnosti a o práci policie. Druhá 
část programu se odehrávala venku před 
MŠ. Zde děti prozkoumávaly přistavené 
policejní vozidlo zvenku i zevnitř. Policista 
si s dětmi vyprávěl, společně vyzkoušeli 
houkačku a světelnou signalizaci. Na 
závěr rozdal dětem pexesa a omalovánky 
s dopravní tématikou, aby si i doma 
mohly zopakovat prvky bezpečnosti 
silničního provozu a ochrany zdraví. Také 

dětem věnoval knihu s názvem Policejní 
pohádky, aby si mohly ve třídách přečíst 
poučné příběhy, s jejichž situacemi se 
mohou setkat i ony samy. 

• Na Dopravním hřišti v Hodoníně 
si děti z předškolních tříd a přípravné 
třídy v praxi vyzkoušely při jízdě na 
koloběžkách, jak se chovat na silnici, jaká 
pravidla je důležité dodržovat při pohybu 
na ulici, silnici i na chodníku.

Celý projekt Moje bezpečí – moje zdraví 
byl ukončen sportovními i vědomostními 
soutěžemi na školní zahradě v Den dětí. 
Věříme, že dráček Soptík, Zdravěnka 
a policejní psík Alík, kteří nás hravou 
formou projektem provázeli, zanechali 
v dětech základy ochrany svého zdraví 
i zdraví druhých.

Za mateřskou školu 
Lenka Kůřilová

Velký vliv na to, v jakých podmínkách žije 
kultura v obci, má kulturní komise. Ať už se 
podílí jako pořadatel nebo spolupořadatel. 
Komise respektuje zájem občanů o téma 
akcí. Podporujeme  jednotlivé spolky, 
propagujeme  jejich akce a také po 
skončení vyhodnocujeme. 

Dětské krojované hody
V květnu jsme měli možnost uspořádat 

Dětské krojované hody a to společně 
s Chasou Mutěnice a spolkem Cimbálová 
muzika Fanynka a jejími dětskými soubory. 

Díky dobré spolupráci se akce 21. května 
podařila, a to i přes nepřízeň počasí, kdy 
po slunečném brzkém odpoledni přišla 
vydatná letní přeháňka, která zahnala 
krojované děti na půl hodiny do stanu. Do 
průvodu přišlo na šedesát dětí místních 
i přespolních, krojovaná chasa a Veselá 
muzika z Ratíškovic. Děti po vzoru dospělé 
chasy odtančily společný verbuňk, zazněla 
zpívaná sóla stárků a stárek, kterými 
letos byli František Prchal, Antonín Kouřil 
a Beátka s Barunkou Konečné. Nechybělo 
zdvíhání na židli s přípitkem a ani sólo 
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všech krojovaných  nebo vystoupení 
dětských folklorních souborů Súček 
a Mašlička s dětskou cimbálkou Fanynka. 
Také bohatá tombola potěšila spoustu 
návštěvníků. Celým programem provázela 
moderátorka Květka Charuzová.

Výstava dětských výkresů Kdybych já 
byl starostou

V průběhu dětských hodů si návštěvníci 
mohli také prohlédnout instalovanou 
výstavu prací dětí na téma Kdybych já byl 
starostou, kterou společně s paní Martinou 
Urbancovou připravila kulturní komise. 
Vystaveno bylo 103 výkresů a slohovek 
s podněty dětí, co by v naší obci rády 
zlepšily nebo vybudovaly. Návštěvníci 
tento počin hodnotili velmi kladně 
a samotným dětem se výstavka líbila. 

Divadlo Dívčí válka
První víkend v červnu nabídl hned dvě 

možnosti kulturního vyžití. 2. června 
v pátek jsme pozvali milovníky divadla 
do amf iteátru na uvedení komedie  

F.R.Čecha Dívčí válka v podání Mirotického 
divadelního spolku. Zdařilou  parodii 
Jihočechů  na Jiráskovu pověst zhlédlo 
sedmdesát diváků. 

Vstupné sto korun bylo spíše symbolické, 
přesto byla návštěvnost velmi slabá.
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Den dětí s atrakcemi
V neděli 4. čer vna jsme př ipravili 

ve spolupráci s agenturou Františka 
Minař í ka DiskoP roDět i .C Z for mou 
zábavného odpoledne Den dětí. Děti 
si užily dvouhodinový taneční program 
s plyšovými postavičkami, focení, soutěže, 
výrobník bublin nebo malování na obličej 
a tetování. Nechyběly sladkosti, stánky se 
zmrzlinou, popcornem, bar s tekutinami 
a samozřejmě pohádkový kolotoč a opičí 
skákací hrad. Vstupné bylo pro všechny 
zdarma a návštěvnost předčila očekávání. 
Koho nelákala hlasitá hudba nebo létající 
bublinky, vozil se na kolotoči, který byl 
neustále obsypán dětmi ze všech stran.

Letní oldies disco noc
Mnohým z mladších i starších obyvatel 

Mutěnic dlouhodobě chybí návrat 

k diskotékám, zejména je poptávka 
po oldies disco. Oldies je obecné 
označení hudebního formátu od 50., 
60., 70. a samozřejmě 80. a 90. let 
dvacátého století. Za tvůrce tohoto 
pojmu je považován DJ a moderátor 
losangelského rádia Art Laboe, který 
jej použil v sedmdesátých letech  na 
základě poptávek posluchačů,  kteří se 
dožadovali vysílání starších skladeb 
z dané dekády. Proto jsme připravili 
Letní oldies disco noc s DJ Jirkou 
Jaroškem a DJ Jirkou Benadou z rádia 
Jih, kteří za mixákem dokáží roztančit 
naprosto všechny návštěvníky ať už 
hity z osmdesátek či devadesátek.  
Akce probíhala od 19 hodin, pokladny 
byly otevřeny do 22.30, přesto se 
taneční plocha více zaplnila až po této 
hodině. I z tohoto důvodu se diskotéka 
o pár minut protáhla. Návštěvníci akci 
hodnotili velmi kladně.

Divadlo pro děti 
Další divadelní představení v neděli 11. 

června  bylo určeno naším nejmenším. 
Divadlo Věž z Brna př ivezlo dětem 
pohádkové příběhy včelích medvídků 
s písničkami Petra Skoumala „Včelí 
medvídci zpívají“ V hrané roli jsme 
viděli herce Vlastimila Strubla, který 
je také režisérem divadla Věž, loutky 
vodila Kateřina Sikorová. Vstupné bylo 
tentokrát pro rodiče za sto korun a pro 
všechny děti zdarma. Z připravených 
80 židlí v sále zůstalo opět ještě několik 
volných. Možná, že slunečné počasí 
lákalo více děti na zmrzlinu nebo na 
procházku. 

Jana Bravencová
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Olympijský běh    21. června 2023   Sokol

Noc pod Mutěnsků horů   8. července 2023   amfiteátr

Duel vinařů    22. července 2023   amfiteátr

Gulášfest   12. srpna 2023   amfiteátr

MOTO sraz   11-13. srpna  2023   za nádražím

Letní vinné Mutěnice  18.-19. srpna 2023   amfiteátr

Předhodová diskotéka  26. srpna 2023   amfiteátr

Mutěnské vinobraní  1.-3. září 2023   amfiteátr

Beach volejbalový turnaj  2. září 2023   Sokol

Putování slováckým vinohradem 14. října 2023   kat. obce

Lampionový průvod  27. října 2023 (uspávání broučků) ZŠ- Pomník

Zahrávání hodů   28. října 2023 (kroj.průvod obcí) sál KD 

Svatokateřinské sklepy  18. listopadu 2023   Búdy

Svatokateřinské hody  25.-28. istopadu 2023  sál KD

Co se v Mutěnicích chystá v létě a na podzim:
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Žofka

Organizace v obci

Z pohádky do pohádky
Kouzelnými dveřmi tam a zase zpátky, 

se dne 13. 5. 2023 otevřela v Mutěnicích 
cesta do pohádky. Všechno začalo brzy 
ráno, kdy se členky Rodinného centra 
Žofka, jejich rodiny a přátelé sešli před 
tělocvičnou, aby vytyčili trasu, rozestavěli 
kulisy a př ipravili vše nezbytné pro 
pobavení nejen těch nejmenších obyvatel 
žijících v obci a blízkém okolí. Nedali se 
odradit pošmourným počasím a během 
krátké doby už před tělocvičnou stály 
stany s lavicemi, stánky s občerstvením 
a prostor pro malování na obličej. Na trase 
byla rozmístěna jednotlivá stanoviště a na 
hřišti byl vyhrazen prostor pro projížďku 
na koni, vystoupení kouzelníka, dva 
skákací hrady a kolotoč.

A tak, když se v 14:30 hodin otevřela naše 
pohádková brána, přivítaly návštěvníky 
kromě zamaskovaných organizátorů 
i teplé sluneční paprsky. Jako obvykle 
byla připravena pohádková stanoviště 
s drobnými odměnami, kde mohly děti 

všech kategorií plnit úkoly. U skautů 
děti prozkoušely svoji obratnost a sílu, 
na skákacím hradu se náležitě vyřádily, 
a pokud měly ještě sílu, mohly si zatančit. 
Na konci pohádkové trasy již tradičně 
čekaly další pěkné odměny pro všechny 
malé účastníky akce a celý den zakončilo 
losování tomboly.

Doufáme, že jste si stejně jako my užili 
krásnou sobotu.

Vaše Žofka

DFS Súček a Mašlička

Pěvecká soutěž nadaných mladých 
zpěváků od předškolního věku až po 
studenty středních škol proběhla již po 
děvětatřicáté v Hodoníně. Finálové kolo 
soutěžní přehlídky Věneček z rozmarýnu 
Fanoše Mikuleckého se konalo  v neděli 
23. dubna ve velkém sále Domu kultury 

v Hodoníně. Z Mutěnic se jí zúčastnilo 
sedm finalistů, všichni za souboru Súček 
a Mašlička. Na pěkném druhém místě se 
umístila Viktorka Porubská s písničkou 
„Ani sem si nemyslela“ a diplom za třetí 
místo si vyzpívala Barborka Konečná, 
která měla př ichystány písně hned 
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dvě, „Nocovali, malovali“ a „Ej, vím já 
o děvčině“ . Také ostatním se vystoupení 
povedla, ale ve starších kategoriích byla 
velmi silná konkurence. 

A komu se nedařilo vyniknout v sólech, 
měl možnost zazpívat si se souborem 
při našem účinkování na slavnostech 
Podluží v písni a tanci ve Tvrdonicích 
v sobotu 3. čer vna v galaprogramu 
dětských i dospělých souborů. Tyto 
národopisné slavnosti se konaly letos 
již po osmašedesáté. Průvod Hore 
Tvrdonicama byl v teplém počasí pro 
krojované náročnější, proto hlavně ti 
menší uvítaly připravené pití a nebo 
točenou zmrzlinu. Chládek byl i v chalupě, 
kde se dalo posedět a prohlédnout si 
výstavu ornamentů.

O týden později se děti za Súčku 
a Mašličky společně s cimbálkou vypravily 
reprezentovat na Mezinárodní folklorní 
festival CIOFF*/IOV do Frýdku Místku. 
Vystoupení souborů probíhala ve sportovní 
hale Polárka. Bohužel avizovaný průvod 
městem s dopoledním vystoupením na 
náměstí  Svobody organizátoři večer 
před akcí zrušili z důvodu nepřízně 
počasí. A tak děti i jejich doprovod mohly 
využít časovou rezervu k nákupu nebo 
procházce po okolí a samozřejmě ke 
zkoušce programu s muzikou. 26. MFF 
CIOFF byl prvním z velkých festivalů, kde 
soubor účinkoval ve 25 minutovém vstupu. 
Celý pořad vysílala online Folklórní TV, 
což je internetový kanál zaměřující se 
na propagaci českého a moravského 
folklóru a děti se tak mohly nejen  na 
své vystoupení dodatečně podívat na 
You Tube. Odjezd z festivalu hned po 
vystoupení děcka sice trochu mrzel, ale 
muzikanti potřebovali stihnout ještě další 
hudební akci s dospělou cimbálkou. 

Během letních prázdnin budou probíhat 

zkoušky souborů jen omezeně, 12. srpna 
odpoledne Súček s Mašličkou a muzikou 
vystoupí na venkovním podiu, a také je 
můžete vidět na Mutěnském vinobraní 
první zářijovou sobotu. 

Od září začínají opět nácviky Súčku 
každé úterý od 15:30 v zasedací místnosti 
KD a Mašlička zkouší od 16:00 v sále. 
Výuka párových tanců pro -náctileté 
probíhá po skončení povinné části do 
19:00 hodin.

Do souborů je možné se př ihlásit 
osobně, Súček je určen dětem od 4 do 
7 let, Mašlička je od 8 do 16 let. Do dětské 
cimbálové muziky se mohou hlásit starší 
děti od ukončení 3. ročníku ZUŠ hry na 
nástroj – housle, viola, kontrabas, cimbál, 
klarinet. CM Fanynka zkouší každý pátek 
od 17 hodin v kulturním domě. 

Za spolek Cimbálová muzika Fanynka 
a Verbíři z Mutěnic

Jana Bravencová
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Sokol - volejbal

Volejbalový turnaj

V sobotu  25.3.2023 proběhl v tělocvičně 
ZŠ v Mutěnicích  27. ročník volejbalového 
turnaje smíšených družstev.

Konání turnaje bylo obnoveno po  dvou 
letech. Jeden rok přerušení zavinila 
epidemie Covid 19 a druhý rok probíhala 
rekonstrukce tělocvičny.

Turnaje se zúčastnila 4 družstva, dvě 
družstva složená ze členů T.J.Sokol 
Mutěnice / Slovar t a Záškr t/ a dvě 
družstva hostů - Vnorovy -Co to dá a Brno- 
Lamýci. Po krátkém nástupu se začalo 
hned bojovat o cenné body do tabulky.

Každé družstvo hrálo tř i zápasy, 
většinou to byl velmi vyrovnaný souboj, 
třikrát se musel hrát i třetí set, aby se 
rozhodlo o vítězi zápasu. Pr venství 
vybojovalo družstvo ze Vnorov. 

Po turnaji jsme při krátkém posezení 
zhodnotili hru a dostali pozvání na další 
volejbalové akce.

Výsledky: 1. Co to dá
  2. Záškrt
  3. Slovart
  4. Lamýci

Za T.J.Sokol Mutěnice 
Jarmila Zámečníková

Zdravím všechny fanoušky špr tce 
a přináším další informace o naší činnosti. 
Za poslední tři měsíce se odehrálo hodně 
turnajů v rámci Českého poháru, Grand 
Prix, 2. ligy, Českomoravského poháru 
a začala také organizační část přípravy 
každoročního tradičního šprtcového 
soustředění všech mládežnických 
kategorií z celé republiky. Ale všechno 
postupně. V Českém poháru starších 
žáků drží Michal Mokruša zatím bronz. 
Druhý je Michal Trávník, hrající letos ve 
výtečné formě s malým odstupem na 
první místo.  V juniorech je podobná 
situace, protože máme zatím také 2. + 3. 
místo. Letos jsme se zaměřili ještě více 

Sokol - šprtec

i na seriál Grand Prix, ve kterém jsme loni 
v žácích brali zlato a stříbro. Čtvrtý díl 
této série se odehrál v Mutěnicích a v září 
tu proběhne i závěrečný 5. turnaj, který 
určí s konečnou platností, kterých šest 
hráčů půjde do finále ve Střelicích.  Pro 
pět našich hráčů to vypadá nadějně! Ve 
2. lize zatím držíme 4. místo a snad se 
na podzim udržíme v první pětici, které 
je zaručen postup do finále. Máme za 
sebou i letošní ročník Českomoravského 
poháru, který se konal v Praze. Ten jsme 
začali senzačně, protože jsme v jeho 
začátku porazili prvoligové hráče Břeclavi 
a remizovali s vítězem 1. ligy z Brna. 
Následovalo střídání remíz a proher a na 
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postup do finále to nestačilo. Snad někdy 
příště. My ale už teď pomalu balíme, 
protože z kraje prázdnin nás čeká to 
zmiňované soustředění u Vranova nad 
Dyjí, na které se velmi těšíme! 

Sportu zdar a šprtci zvlášť! 
Chcete zábavu pro vaše dítě? Neváhejte!
V současné době nemáme hráče 

v kategorii mladších žáků.
Stále hledáme nové zájemce o tuto 

zajímavou hru. I starší. I dospělé. I holky.  

Přijďte se podívat na naše tréninky. 
Budete vítáni každé pondělí a pátek od 

17 do 19 hodin v Ponorce. 

Kontakt: Petr Švéda 608 618 486
Jakékoliv informace o naší činnosti 

najdete také na www.sprtimutenice.cz

Přijďte se pobavit.
Nehrajte u počítače, hrajte s námi!

Petr Švéda

Sokol - Letní čas je tu zas!
Ani jsme se pořádně nerozhlédli a jaro 

nám pomalu končí a už se v mnohých 
rodinách plánuje, co se bude dělat 
o prázdninách. Slunce, voda, léto, 
pláž, odpočinek, dovolená, prázdniny, 
poznání, rodina, přátelé a známí. To je 
několik hesel, která mě napadnou, když 
se řekne léto. A co napadne Vás? 

U nás v Sokolu bylo živo i v uplynulém 
čase. Proběhlo několik turnajů ve stolním 

hokeji, volejbale a v neposlední řadě 
jsme se zúčastnili s dětmi atletických 
a plaveckých přeborů, které se konaly 
v květnu ve Bzenci v areálu tamní ZŠ. 
Mutěnice reprezentovali Ema Maradová, 
Nina a Emma Hanáková, Juliana, Daniel 
a Marian Blahovi. Počasí nám přálo 
a areál byl plný dětí a jejich dospěláckých 
doprovodů. Domů jsme přivezli i cenné 
kovy za obsazení předních míst, zejména 
v plavání. Atletika byla hodnocena jako 
soubor disciplín, a to nám v celkovém 
součtu bodů přineslo spíše bramborové 
a horší umístnění. Přesto všichni, ač 
znaveni z výkonů, se ptali, kdy bude zase 
něco, aby mohli jet. 

Všem, kteří jeli, gratulujeme ještě 
jednou nejen k výkonům, ale také k tomu, 
že nezůstali doma „na gauči“. Protože 
pohyb je to, co vás udrží ve hře a v kondici. 
Proto na to myslete i o prázdninách. 
Hlavně se všichni ve zdraví vraťte ze 
všech vašich nejen prázdninových cest. 
A třeba se potkáme na našich akcích, 
které budeme pořádat. Budeme se těšit.

Tomáš Mičola
starosta jednoty
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Skaut

Skautské jaro
Letošní jaro nás sv ým příchodem 

pořádně napínalo, a tak i naše kroky do 
přírody byly pozvolné a opatrné. Využili 
jsme však každého pěkného dne a vyráželi 
společně za dobrodružstvím. Dovednosti, 
které se děti naučily na schůzkách, posléze 
využily na mnoha výpravách. Například při 
výpravě Z rozhledny na rozhlednu, aneb 
Pěší putování z Velkých Bílovic do Velkých 
Pavlovic si naše světlušky vyzkoušely nejen 
orientaci na mapě, ale také fotografování 
a překonání strachu. Tato schopnost se jim 
hodila také o měsíc později, kdy zvládly bez 
jakéhokoli zaváhání projít stezku nočními 
Mutěnicemi. Natrénovali jsme také vaření, 

což je dovednost, kterou využijeme na 
táboře.

Skauti a skautky se připravovali na 
Svojsíkův závod, což je dovednostní 
závod konaný jednou za dva roky, který 
má prověřit nejen znalosti a dovednosti, 
ale hlavně spolupráci skautských družin. 
Základní kolo Svojsíkova závodu se konalo 
v Mistříně a naše družiny se umístily na 
předních příčkách.

Protože ani vedoucí nemohou s akcemi 
zůstat pozadu, vydalo se vedení oddílu 
na celostátní akci HelpDesk až do 
Františkových Lázní. Tam jsme se setkali 
se skauty z celé republiky, vyměnili si 
zkušenosti s vedením oddílu a práci s dětmi 
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Bylinka
Co se děje v Bylince?
Prázdniny teprve začínají, ale my už 

se pečlivě připravujeme na září. Pomalu 
ale jistě budujeme zázemí pro děti, které 
budou navštěvovat lesní školku Bylinku. 
V současné době máme oplocený pozemek, 
vysázený ovocný sad, vytvořili jsme spolu 
s dětmi bylinkový záhon. Týden jsme 
strávili stavěním podlahy k jurtě a teď nás 
čeká samotná jurta. Jsme moc rádi, že 
můžeme vybudovat také pergolu, na kterou 
jsme získali dotace z Jihomoravského kraje. 

Stali jsme se také členem Asociace lesních 
mateřských školek. 

Náš spolek v červnu oslavil 1 rok. Myslím, 
že za tu dobu jsme toho stihli tolik, co 
někdo nestihne za několik let. Samozřejmě 
bychom nebyli tam, kde jsme, kdybychom 
neměli okolo sebe ty správné lidi, kteří 
nám pomáhají v různých oblastech, ať už 
jde o dotace, projekty, účetnictví nebo 
také manuální práce, které z velké části 
dělají naši manželé. Všem těmto lidem 
chceme poděkovat. To nejdůležitější 

a vyslechli mnoho zajímavých a přínosných 
přednášek, díky kterým můžeme zlepšit 
oddílovou činnost a přinést dětem více 
zajímavého a podnětného programu. 

Květnové víkendy jsme strávili na 
akcích pro děti ve spolupráci s místními 
organizacemi. Prvním z nich byl Pohádkový 
les, který proběhl ve spolupráci s RC 
Žofka, druhým pak Den s hasiči, který 
pořádalo SDH Mutěnice. Na obě akce jsme 
si připravili lanovou aktivitu - visutý žebřík, 
a pak také střelbu z luku. S přípravami nám 
pomáhali také naši členové, a to skauti 
z družin Draků a Šedých lišek. Díky této 
zkušenosti mohli také využít dovednosti, 
které přes celý rok trénovali v oddíle. 
Děkujeme oběma spolkům za pozvání 
a těšíme se na další spolupráci.

Nejvíce práce a starostí nám však zabralo 
pořádání Krajského kola Svojsíkova 
závodu, které naši vedoucí připravovali 
pro děti z celého Jihomoravského kraje. 
Veliká skautská akce proběhla první 
červnový víkend v Autokempu Strážnice. 
Závodu se zúčastnilo tři sta dětí a bezmála 
sto dospělých dobrovolníků. Na závodníky 
čekala stanoviště, která měla prověřit 

soudržnost a spolupráci družin, jako 
například slalom na pramicích na řece 
Moravě, vysílání Morseovy abecedy, 
schopnost komunikace v cizím jazyce 
nebo překonání lanové dráhy, ale také 
stanoviště testující odvahu a schopnosti 
jednotlivce - kvíz o zajímavostech, historii, 
kultuře a přírodě Jihomoravského kraje, 
znalost dopravních pravidel nebo zapojení 
jednoduchého obvodu pomocí stavebnice 
Boffin. Tato akce byla organizačně velmi 
náročná, závod jsme začali plánovat již v září 
a jsme moc rádi, že se tak skvěle povedla. 
Velký dík patří všem dobrovolníkům, bez 
kterých by pořádání takto velké akce 
nebylo možné. 

Teď nás již čeká jen zakončení skautského 
roku, a také to největší dobrodružství, na 
které se všichni celý rok těší a připravují. 
Co nás asi čeká na letošním letním táboře? 
Jaké dovednosti potrénujeme a vypilujeme, 
jaká dobrodružství zažijeme a kolik zážitků 
si přivezeme? No, nechme se překvapit! 

Za oddíl Jižní kříž
vůdkyně oddílu

Šárka Komínková
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ale přijde v září. Doufáme, že naše úsilí 
nejen o hezké a příjemné prostředí, ale 
také kvalitní vzdělávání inspirované 
přírodní pedagogikou s pr vky jiných 
alternativních směrů, bude zúročeno 
šťastnými a spokojenými dětmi. 

Na závěr bych vás chtěla poprosit, pokud 
někdo máte doma nepotřebné dřevěné 
hračky, knihy po dětech, kuchyňské nádobí 
jako vařečky a hrnce, dřez nebo jiné zbytné 
věci, které vám leží na půdě nebo je máte 
v plánu vyhodit, budeme rádi, když nám je 
darujete. My jim dáme druhou šanci.

Přejeme vám příjemné léto plné zážitků.

Za Bylinku 
Petra Robková

Vinařský spolek 
Mutěňáci v Jižním Tyrolsku
První květnové úterý vyrazila skupina 

mutěnických vinařek a vinařů na odborný 
poznávací zájezd do Itálie. Cílem byla 
malebná vinařská oblast Horní Adiže (Alto 
Adige) v Jižním Tyrolsku. Centrem tohoto 
nejsevernějšího vinařského regionu je 
stotisícové město Bolzano . 

Pr vní den byl vzhledem k více jak 
sedmi set kilometrové vzdálenosti pouze 
cestovním. Od středy do pátku pak 
následoval intenzivní poznávací program 
vinic, vinařství a jejich produkce. Každý 
den jsme navštívili tři vinařské podniky.

Celková rozloha vinic v této oblasti je 
5 500 ha. Jedničkou je oblíbený Pinot 
Grigio (Rulandské šedé), dále aromatické 
odr ůd y Ge w ür t z t r aminer  ( Tr amín 
kořenný), Sauvignon. Další pěstovanou 
odrůdou je Pinot Bianco (Rulandské 
bí lé), Chardonnay, Müller Thurgau. 

Riesling (Ryzlink rýnský) z modrých odrůd 
dominují Pinot Nero (Rulandské modré) 
a Lagrein Rosso nebo taky Schiava. Velký 
zájem vinařů v posledních letech zažívá 
právě odrůda Pinot Bianco. Vína této 
odrůdy z příkrých svahů a nadmořských 
výšek okolo tisíce metrů jsou znamenitá 
a původem francouzský kultivar révy vinné 
si zde získal nový domov. 

Druhý den jsme zahájili v rodinném 
vinařství Weingut Tenute Peter Zemmer 
v údolí Vale d´Aosta. Vinařství se rodina 
věnuje více jak 100 let.  Produkují vína 
bílá, červená a specializují se na sekty. 
Další zastávkou bylo rodinné vinařství 
Manincor založené v roce 1969. Hospodaří 
na 70 ha vinic. Hlavními odrůdami jsou 
Pinot Bianco, Chardonnay Pinot Grigio 
a Sauvignon. Z červených je to Pinot Nero.

D en jsme z akonč i l i  e x k ur z í  ve 
vinařském družst vu CantinaTramin, 
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jehož historické budovy se datují do 
počátku 17. století. Družstvo založil 
místní kněz a sdružuje 160 rodin z pěti 
okolních obcí. Dnes usedlost disponuje 
moderním technologickým zázemím. 
Pěstováním a produkcí vína postupují 
v duchu biodynamiky.

Třetí den začneme návštěvou údolí Vale 
Venosta, kde nás přijmou v rodinném 
vinařství Falkenstein. Samotné vinařství 
je postaveno ve výšce 700 m nad mořem. 
Jejich vinice se nachází až v 1000 metrech, 
obhospodařují 14 ha. Vína jsou školena 
v dubových a akáciových sudech. Zde jsme 
ochutnali jeden z typických Pinotů Blanco, 
který se rodí ve zmíněných horských 
vinicích. Po cestě za dalším poznáním 
jsme se zastavili v lázeňském městě 
Merano. Se svými 40 000 obyvateli je to 
druhé největší město provincie Bolzano.  
Okolo města se tyčí majestátné zasněžené 
vrcholy Ötstalských a Sarntalských Alp.

Den jsme zakončili návštěvou vinařství 
Kraenzelhof, které se nachází v usedlosti 

z 12. století. Dnes je to místo, které 
spojuje výrobu vína s uměním. Pěstují 
odrůdy Pinot Bianco, Riesling, Muscatel, 
Sauvignon, červené Pinot Nero a Merlot. 
Příjemným zakončením byla degustace 
a procházka v jedinečných zahradách 
patřících k vinařství.

Čtvrtý den zavítáme na náhorní plošinu 
Mazon, kde se skvěle daří modr ým 
odrůdám, konkrétně Pinotu Nero. Podívali 
jsme se do malého rodinného vinařství 
Franz Haas. Pinot Nero pěstují na 4 ha. 
Nejdříve jej vedli na typických pergolách, 
před několika lety se přeorientovali na 
vedení kordonem. I toto víno jsme měli 
možnost při degustaci ochutnat.

Odpoledne jsme přijeli na prohlídku 
vinařství Castelfeder založené v roce 
1880. Dnes je vede už sedmá generace. 
Patří mezi nejvýše položená vinařství 
v Jižním Tyrolsku, což skvěle Pinotu Nero 
vyhovuje. Posledním vinařstvím, které 
jsme tento den navštívili, bylo družstvo 
Nals Margreit. Založeno bylo v roce 1932. 
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Dnes moderní a velmi elegantní budova 
skvěle souzní s okolím. Vinice pěstují na 
160 ha. Specializují se na bílá vína odrůd 
Pinot Bianco, Sauvignon a Riesling. 

Poslední den jsme vyrazili z Bolzana do 
Mutěnic. Před vjezdem do Brenerského 
průsmyku jsme ještě navštívili městečko 
Neustif t-Vahr n. Zde sídlí vinařst ví 
Pacherhof. Moderní vinařství s luxusním 
hotelem. Je to nejsevernější vinařská 
oblast Itálie a je zde znatelný rakouský 
vliv především v odrůdové skladbě 
vinic. Pěstují, mimo Pinot Bianco, Pinot 
Grigio  a pro rakouské vinařství typické 

odrůdy Grüner Veltliner (Veltlinské zelené) 
a Sylvaner (Sylvánské zelené). Vína jsou 
to suchá s ovocitými a květnatými tóny 
a nezbytnou mineralitou.

Po této poslední exkurzi jsme opustili 
Itálii a přes Rakousko jsme se vrátili 
do našich domovů a vinic. Na závěr je 
nutné jmenovat naprosto profesionálního 
lidsky skvělého průvodce pana Mikuláše 
Dudu z CK Cestomilové.cz, který program 
zájezdu sestavil a celou dobu zajišťoval 
jak po stránce jazykové, tak i technické.

Vladimír Trávník

Spolek Tour de Morava Mutěnice 

Když ameriky dělají radost
Loňské spojení slováckého folklóru, 

sklepů a vinohradů s nablýskanými 
americkými auty a motorkami se ukázalo 
jako velice zdařilé.

V letošním roce se proto spolek Tour de 

Morava Mutěnice z. s. rozhodl v třetím 
květnovém víkendu uspořádat akci 
rovnou dvoudenní, aby si návštěvníci 
z celého Česka, Slovenska, ale i Polska 
mohli atmosféru Mutěnických Búd 
vychutnat plnými doušky.
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Tuto v pravém slova smyslu mezinárodní 
motor is t ickou akci  si  nenechalo 
ují t  na 250 posádek automobilů 
a cca 50 motocyklů americké výroby. Asi 
2200 platících návštěvníků a nespočet 
dětí si tak mohlo prohlédnout stroje od 
80 let stáří až po současnost.

Kromě ukázky vojenské historické 
techniky byl součástí akce také bohatý 
kulturní program. Na pódiu se tak 
vystřídali místní CM Spontán, dětské 
folklorní soubory CM Fanynka, Súček 
a Mašlička. Dále pak vystoupil Franta 
Silák se svojí siláckou show, Jaroslav 
Břeský alias Freddie Mercury, a také již 
tradičně zlínská formace Sára. Slovem 
provázeli moderátoři Tomáš Císař a Ivo 
Kunetek.

Po celé dva dny měli jezdci amerických 
strojů možnost po vyznačené trase 
projíždět mezi vinohrady k rozhledně, 
k dispozici jim byly také otevřené 
sklepy. A když z rukou starosty přebírali 
ceny za nejlepší stroje srazu, mnozí 

nešetřili chválou na adresu organizátorů 
i pohostinnost místních lidí obecně. 
Prostředí a krajina mutěnických sklípků 
a vinohradů jim učarovala, a tak není 
divu, že se plánují i v budoucnu do 
Mutěnic vrátit.

Výtěžek akce byl stejně jako loni 
věnován na podporu hendikepovaných 
dětí v Mutěnicích. Ameriky mezi sklepy 
díky přízni obce Mutěnice, nespočtu 
sponzorů, dobrovolníků a zájmu ze strany 
vystavovatelů i návštěvníků nabyly na 
významu i velikosti. A tak bylo možné 
pomoci hned dvěma rodinám těchto dětí.

Vzhledem ke všeobecné spokojenosti 
a kladné zpětné vazbě, spolek uspořádá  
za rok další, v pořadí třetí ročník, v termínu 
od 17. – 19. května. Více se dozvíte na 
stránkách www.amerikymezisklepy.cz. 
Jste samozřejmě opět všichni zváni! 

Přemysl Rozehnal
člen výkonného výboru 

Tour de Morava Mutěnice z. s.

Myslivecký spolek Mutěnice

Ze života Mysliveckého spolku Mutěnice
Co se děje v Mysliveckém spolku 

Mutěnice? Spousta věcí. Na podzim se 
odehrává, jako vždy, hlavní část lovecké 
sezóny, a to hony na drobnou zvěř, tj. 
bažanty a zajíce. Nic dalšího se z drobné 
zvěře již neloví, neboť divocí králíci se 
v Mutěnicích nevyskytují. Ovšem v dobách 
ne tak dávno minulých lovená koroptev se 
u nás pár let také nevyskytuje, což jde na 
vrub změně zemědělského hospodaření 
a využití krajiny. Hony na drobnou 
zvěř se průběhu měsíců listopadu 
a prosince odehrají čtyři. Po skončení 

výše uvedených činností se věnujeme 
péči o zvěř, tedy přikrmováním vhodným 
krmivem nashromážděným v letních 
a podzimních měsících. V současnosti 
se těžko cokoliv zajišťuje, protože 
momentálně zemědělsky hospodařící 
podniky využívají z výroby téměř vše 
a beze zbytku. Dále se věnujeme i lovu 
zvěře dle zákona škodící myslivosti – 
liškám, kunám atd.

V měsíci březnu proběhla brigáda 
na sběr odpadu kolem obce, a také 
provedení stabilizace hranic pozemku 
před v ýsadbou st romů v lokali tě 
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„Čerťák“. Po předchozím vytýčení hranic 
geodetem byly kůly osazeny tak, aby 
vyčnívaly cca dva metry nad povrch 
terénu. Obsluha zemědělských strojů 
se tak snáze orientuje a nedochází 
ke zbytečnému poškozování výsadby 
stromů a k pojíždění pozemku. Kůly obec 
získala díky probírce porostu stromů 
vedle cyklostezky do Dubňan. 

Ve čtvrtek 30.3.2023 se uskutečnila 
v prostorách Myslivecké bůdy exkurze pro 
žáky základní školy. Součástí byla drobná 
výstava preparovaných zvířat i loveckých 
trofejí, které zapůjčili naši členové, 
zejména pan Lukáš Janoušek, jenž část 
preparací sám provedl. Následně si 
návštěvníci mohli poslechnout přednášku 
pana Kmenty, člena Mysliveckého spolku, 
o životě zvířat a mysliveckých zvycích. 

V březnu tohoto roku proběhly ve spolku 

volby výboru. Došlo k celkovému omlazení 
řídícího prvku. Ovšem nejdůležitější bylo 
tyto změny uvést do souladu s legislativou 
a požadavky rejstříkového soudu. Post 
nejvyšší opustil dlouholetý předseda 
pan Drahomír Veselský, nahradil jej pan 
Michal Štěpánek. Drahomíru Veselskému 
tímto děkujeme za trpělivost, píli a čas 
věnovaný spolku. Novému předsedovi 
spolku přejeme hlavně hodně úspěchů 
v následující činnosti. 

Na závěr vám ve velkém zármutku 
oznamujeme, že nás navždy opustili 
dlouholetí členové. V prosinci pan 
Rostislav Čajka (†79 let) a letos v měsíci 
květnu pan Ladislav Králík (†81 let). Čest 
jejich památce.

Za MS Mutěnice
jednatel Martin Králík
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Sdružení dobrovolných hasičů Mutěnice

Léto už ťuká na dveře, každý mu rád 
otevře, slunce nás teplými paprsky hladí, 
na prázdniny se těší všichni, hlavně ti 
malí...

Milí přátelé, než se všichni rozlétneme 
na dovolené, výlety, na tábory či na ryby, 
dovolte mi, abych vám přiblížila několika 
řádky, co vše jsme na jaře zvládli udělat. 

V prvé řadě bych zmínila, že naše 
výjezdová jednotka byla povolána ke 
14 událostem, 8x požár, 5x-ost. pomoc 
a bohužel zase 1x planý poplach. Jako 
poslední byl v ýjezd naší jednotky 
k dopravní nehodě v Mutěnicích, a den 
před tím, byla povolána naše jednotka 
k dohašení velkého požáru do Ždánic. 
Na připravenosti a odbornosti zásahové 
jednotky se neustále pracuje, máme 
2 nově proškolené strojníky a 3 nosiče 
dýchací techniky, samozřejmostí je 
pravidelná, pečlivá údržba i výjezdových 
vozidel.

Také do nového a lepšího vykročí 
i naše klubovna, v letních měsících 
proběhne renovace jejích prostorů 
a hyg. zázemí firmou SPEHO Mutěnice. 
Je plánovaná brigáda členů na vyklizení 
těchto prostorů, aby oprava mohla začít 
v dohodnutém termínu.

V měsíci březnu jako každoročně 
proběhl sběr železného šrotu a všem 
vám, kteří jste své staré a dosloužilé 
harampádí pro nás připravili před své 
domy. Proběhla i úklidová brigáda 
prostranství kolem hasičky.

V dubnu naši malí kolegové z oddílu 
Mladý hasič vyrazili na halovou soutěž 
do Vracova a ještě je čeká i soutěž ve 
Svatobořicích. Pilně se připravují, trénují 
útok i štafetu, uzlují a všechnu tuto 

dovednost a připravenost nám ukázali 
i doma na hřišti jako ukázky na Dětském 
dnu. Moc jim fandíme.

V květnu nám do hasičárny přistály 
nové šatní skř íně pro v ýjezdovou 
jednotku, svou čer venou bar vou se 
krásně v yjímají, ale hlavně slouží 
k per fektnímu uložení zásahov ých 
obleků, bot a příslušenství pro naše 
"r ychlok luk y ".  D ěkujeme ve dení 
obecního úřadu Mutěnice a i dodavateli 
za rychlé vyřízení objednávky i dodání 
samotné. 

Také v květnu jsme mohli př ivítat 
vět šinu z vás se sv ými dětmi na 
Dětském dnu. Počasí se v ydař ilo, 
perfektní návštěvnost a všichni jsme 
si to užili. Poděkování patř í všem, 
kteří se na přípravách i průběhu dne 
podí leli  -  zvlášť děkujeme oddí lu 
Skauti Mutěnice, Kynologickému klubu 
Mutěnice, HZS Hodonín za provedenou 
ukázku vyproštění osob z vozidla při 
autonehodě, panu Fr. Janouškovi za 
možnost projížďky dětí na koních, ZŠ 
Mutěnice, Obecnímu úřadu Mutěnice 
a spolku MOTO Mutěnice,  též p. 
Rozehnalovi za darování vraku auta 
pro ukázku. Na akci se vybrala jako 
dobrovolný příspěvek mezi návštěvníky 
částka 5700 Kč, kterou použijeme na 
nákup závodních dresů pro naše malé 
závodníky. Děkujeme za vaši přízeň 
a těšíme se zase na viděnou.

Přeji všem krásné prázdniny, plné 
skvělých prožitků, přátel a smíchu.

Ivana Blahová
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DOMA JE DOMA
Oblastní charita Hodonín se zaměřuje 

svou činností na pomoc lidem z různých 
věkových a sociálních skupin. V rámci 
pomoci seniorům se zapojila do projektu 
„Dostupná péče pro osamělé seniory“, 
který je realizován za finanční podpory 
Nadace EP Corporate Group. Smyslem 
tohoto projektu je podpora osamělých 
seniorů, kteří potřebují pomoc a péči ve 
svém domácím prostředí a jejich finanční 
prostředky na hrazení této péče ani 
s využitím státních příspěvků nestačí. 

V praxi to funguje tak, že osamělého 
seniora navštíví sociální pracovníci 
Charity, kteří zjišťují základní informace 
o finanční situaci, tedy o výši důchodu, 
případně dávkách státní sociální podpory 
na straně jedné a o výši nákladů na bydlení, 
za energie, za pečovatelskou službu, 
zapůjčení kompenzačních pomůcek, 
obědy, doplatky za léky či inkontinenční 
pomůcky apod. na straně druhé. 

Zjištěné skutečnosti jsou následně 

p o s o u z e n y  n a  z á k l a d ě  p ř e d e m 
stanovených kritérií pro zařazení do 
projektu. U každého je zohledňována 
nepříznivá sociální situace. V případě, 
že senior využívá pečovatelskou službu 
a jsou splněna nastavená kritéria, jsou 
tomuto seniorovi hrazeny zčásti nebo zcela 
náklady na tuto službu. Pokud sociální 
službu nevyužívá, lze ho podpořit formou 
poukázek na nákup léků či zdravotnických 
potřeb v síti lékáren MAX.

Pokud jste osamělý senior nebo ve 
svém okolí víte o seniorovi, který by 
potřeboval pomoc či podporu, a finanční 
situace nedovoluje si tuto pomoc zajistit, 
obraťte se na pracovníka Oblastní charity 
Hodonín, který Vás po telefonické domluvě 
navštíví ve Vaší domácnosti.

Nebuďte na to sami!

Kontakt: Bc. Tomáš Procházka
731 425 497

Za Oblastní charitu Hodonín
Eva Frýdková, DiS.

Posláním Charitní pečovatelské služby 
je poskytování ambulantní a terénní 
služby seniorům, rodinám s dětmi, 
osobám se zdravotním postižením 
a chronickým onemocněním, které se 
nacházejí v nepříznivé sociální situaci, 
s ohledem na jejich individuální potřeby 
a osobní cíle. V případě seniorů, osob 
se zdravotním postižením a chronicky 

Poslání Charitní pečovatelské služby
nemocných zajišťujeme pravidelnou 
pomoc, podporu a péči ve spolupráci 
s rodinou, aby uživatelé mohli co nejdéle 
zůstat ve svém domácím prostředí. 
V případě rodin s dětmi zajišťujeme 
r odičům p odp or u a  pr av idelnou 
pomoc, zejména s obstaráváním chodu 
domácnosti, aby tak zvládli potřebnou 
péči o děti. 
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Vinohradnictví a vinařství

Zelené práce ve vinici - podlom

Služba je posky tována v obcích 
Mutěnice, Dolní Bojanovice, Čejkovice, 
Ratíškovice, Dubňany, Lužice, Josefov, 
Mikulčice, Star ý Poddvorov, Nov ý 
Poddvorov, Prušánky a Hodonín. 

CÍLOVÁ SKUPINA
• osoby s chronickým onemocněním
• osoby se zdravotním postižením
• rodiny s dítětem/dětmi
• senioři

VĚKOVÁ KATEGORIE:
• bez omezení věku

OBLASTI POMOCI:
• pomoc při zvládání běžných denních úkonů
• péče o vlastní osobu
• pomoc při osobní hygieně
• pomoc při zajištění a podání stravy
• pomoc se zajištěním chodu domácnosti
• pomoc se zprostředkováním kontaktů 

se společenským prostředí

Vedoucí:   Jitka Foltýnová  tel. 731 134 258
Sociální pracovníci: Eva Frýdková, DiS.  tel. 737 234 090
   Bc. Lenka Juráčková jitka.foltynova@hodonin.charita.cz

Web:   www.hodonin.charita.cz
Provozní doba:  pondělí–neděle   7.00 – 20.00 hodin

Po zimním období, kdy réva vinná 
o dp o č í v al a  a  pr ace mi ,  jako  ř e z 
a v y vázání tažňů,  jí vinař pomohl 
k bezproblémovému jarnímu star tu. 
Rašení u révy je pozdější než u ovocných 
stromů nebo různých okrasných rostlin. 
V letošním roce doba rašení oček 
začala později, a to vlivem chladnějšího 
nástupu jara proti minulým letům.                                                                    
Jakmile očka vyraší a teplota vzduchu 
se zvyšuje, začne rychlý denní nárust 
mladých letorostů. A to je čas na první 
letní zásah, a tím je podlom. 

Podlom je velmi důležitá operace, 
první z takzvaných zelených prací. Cílem 

je zbavit keř přebytečných letorostů, 
které vyrůstají z podoček, z tzv. spících 
oček nebo špatně zastřižených letorostů 
při zimním řezu. Dále je u některých 
odrůd typické, jako Sylvánské zelené, 
Sauvignon, Veltlínské zelené, Muškát 
moravský, intenzivní obrůstání kmínků.  
Všechny tyto neplodné a keř zatěžující 
výhony je potřeba odstranit. Je dobré 
u této práce mít po ruce i vinohradnické 
nůžky, které se hodí hlavně u výrustů 
z kmínku. T ím, že jsou odstraněny 
přebytečné výhony, se keř provzdušní, 
p r o s v ě t l í  a  v e š k e r á  e n e r g i e  j e 
soustředěna do letorostů nesoucí to 
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nejdůležitější co od révy vinné vinař 
očekává, a to jsou hrozny. Ideální 
délka letorostů při podlomu a čištění 
kmínků je 20 – 25 cm. Pokud je tato 
práce prováděna brzy, je jisté že během 
čtrnácti dnů je nutné toto zopakovat. 
Podlom si můžeme ulehčit už při zimním 
řezu. Je opravdu dobré provádět hladké 
řezy, nechávat maximálně dva plodné 
tažně a dobře ostříhat výhony ze spodní 
části kmínku.

Dalším důsledkem provedeného 
podlomu je dobrá průchodnost keře 
při ochraně proti houbovým chorobám 
a plísním, lidově řečeno postřiku. Dobře 
se taky provádějí další zelené práce, 
především zastrkování letorostů do 
dvojdrátí a vylamování zálistků. Je to 

takový uzavřený kruh, ve kterém jedna 
pracovní operace ovlivňuje provádění 
další. Kvalitně provedeným podlomem 
si vinař připravuje vinici na jednodušší 
a lehčí zimní řez.

Násada hroznů se zatím jeví jako 
hodně dobrá, pokud tedy nebyla vinice 
navštívena zvěří. Toto je velký problém 
posledních let, kdy velké přemnožení 
zajíců a srnčího způsobuje nevratné 
škody nejen na úrodě hroznů, ale i na 
kvalitě budoucího plodného dřeva. To 
je ale téma na někdy jindy.

Dobrý vinařský rok přeje
Vladimír Trávník

keř před podlomem keř po podlomu
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Sport

Turnaj Ratíškovice - starší přípravka Mutěnice 

Vážení sportovní příznivci, 
jménem našeho oddílu starší přípravky 

bych vás rád seznámil s v ýsledky 
a průběhem letošního mezinárodního 
turnaje starších přípravek U 11, který se 
uskutečnil v neděli 11.června na hřišti 
Baníku Ratíškovice. Odjížděli jsme 
s vědomím, že vstupujeme do turnaje, 
ve kterém budeme rádi, když „urveme" 
nějaký bod. Šlo nám spíše o získání 
zkušeností pro naše mladé hráče. 

Turnaje se zúčastnily celky SK Vizovice, 
SK Líšeň, Baník Ratíškovice, FC Veselí 
nad Moravou, FK Valtice, T J Jiskra 
Strážnice, FK Staré Město, Spar tak 
Hluk a fotbalová škola Roberta Hanka 
ze Slovenska. Turnaj jsme zahajovali 
hned prvním zápasem v 8.00 hod., který 
jsme prohráli vysoko 0:5. Od některých 
celků, které hrají soutěže na daleko vyšší 
úrovni, se to dalo čekat. Tým prvního 
zápasu mezi ně rozhodně nepatř il. 
Bylo to pro náš tým velké probuzení. 
Do dalšího zápasu vstoupili naši hráči 
s velkým nasazením a svou bojovností 
mezi silnou konkurencí brali body těm 
nejlepším, kteří se nestačili divit. Jako 
jediný tým turnaje jsme dokázali porazit 
celkového vítěze ze Starého Města. 
Mezi naše nejlepší střelce se zařadili 
Ondřej Ištvánek, David Štulrajtr, Jenda 
Fiala, Michal Štěpánek, Petr Trávníček, 
František Vaculovič, Tobias Řihák a Jakub 
Hejduk. Celkem jsme uhráli 3 prohry, 
3 remízy a 3 výhry, které nás posunuly 

na celkové krásné a zasloužené 5. místo 
v celkovém turnaji. Na prvním místě se 
umístnil celek ze Starého Města, druhé 
místo obsadil celek ze Slovenska FŠ 
Roberta Hanka, třetí místo obsadil celek 
Jiskra Strážnice a čtvrté místo SK Líšeň.

Tur naj  v  Rat í škovicích by l  také 
rozlučkou většiny našich hráčů, kteří 
se po pr ázdninách posouvají  do 
mladších žáků. Za vzornou a bojovnou 
reprezentaci naší obce si zaslouží všichni 
velké poděkování a obdiv. A závěrem 
musím pochválit individuálně ne jenom 
za turnaj v Ratíškovicích, ale za celou 
sezónu našeho brankaře Filipa Vlacha, 
protože nad jeho výkony zůstává občas 
rozum stát. Pokud Filip u chytání vydrží, 
protože je i skvělý hráč, a začne pečlivě 
trénovat, o jeho jméně v budoucnu určitě 
uslyšíme. Brankářem se totiž nejde stát, 
ale musí se jím člověk narodit.

Závěrem bych chtěl všem hráčům 
FK Mutěnice popřát hodně odpočinku 
během prázdnin, pevné zdraví a úspěchu 
v další sezóně. 

za tým trenérů 
Marek Ištvánek 

a Hynek Vaculovič
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Fotbal Mutěnice 

Spíše než hodnocení minulé sezóny, 
která pro naše celky byla poměrně 
poklidná, a po loňských sestupových 
a organizačních starostech se tentokrát 
neudálo nic fatálního, se podívejme 
na mutěnský fotbal z dlouhodobějšího 
hledisk a.  P okud se podí v áme na 
vybudované sportovní zázemí v Mutěnicích 
a postavení nejsledovanějšího celku, tedy 
áčka, jsme na tom velmi dobře. Fotbalový 
areál, který v létě ještě vyšperkuje nová 
světelná tabule, nám závidí možná celý 
kraj. Máme dvě špičkové hrací plochy, 
a také další dvě plochy vhodné k tréninku. 
Největší zásluhu na tom má osoba správce 
areálu, kterým je Karel Růžička. Karel si vzal 
hřiště opravdu za „své“ a na jeho kvalitě 
je to vidět. Jsou za tím desítky a stovky 
hodin práce, za každého počasí, někdy 
i o víkendech a svátcích. Samozřejmě 
by to nešlo bez finanční podpory obce. 
Neboť nadarmo se neříká, že „bez podpory 
obce nejde hrát dobrý fotbal.“ A u nás 
v Mutěnicích se hraje, o tom není pochyb! 
Áčko právě končí již jubilejní 10. sezónu 
v jihomoravském krajském přeboru, 
když ještě jednu sezónu př idalo po 
postupu v divizi. Když k tomu přidáme 
další sezónu (2011/2012) v I. A třídě, kdy 
jsme vyhráli a postoupili do krajského 
přeboru, je to ta nejlepší vizitka 12-ti let 
práce nového výkonného výboru FK, jehož 
jsem po celou dobu předsedou. A to mě 
osobně naplňuje hrdostí a spokojeností 
z velkého kusu dobře odvedené práce! 
Když vezmeme v potaz, že jsme přebírali 
vedení klubu spolu se Svaťou Němcem, 
ale i dalšími kluky po éře prezidenta 
klubu Mirka Jagoše, kdy byla s trochou 
nadsázky pokladnice takřka bezedná, 

tak jsme si asi ani nedokázali představit, 
že to za mnohem skromnějších podmínek 
potáhneme na takové úrovní, a hlavně tak 
dlouho! Už 12 let! Samozřejmě jsme měli 
a pořád ještě máme štěstí na mimořádnou 
generaci hráčů, která tvoř ila dobrou 
partu, měla ráda fotbal a hlavně chtěla 
„něco“ dokázat! Nespokojila se s tím 
přijít v pátek na trénink a o víkendu si, 
pokud budu mít náhodou čas a nepojedu 
s přítelkyní nebo rodinou na výlet, si 
sem tam zahrát zápas. To, že jsme po 
Hodonínu (s podporou MND!!) spolu 
s divizním Bzencem a exdruholigovými 
Ratíškovicemí TOP celky okresu Hodonín, 
se ještě na konci minulého století, kdy 
jsme se krčili na konci tabulky I. B třídy, 
většině fanoušků ani nesnilo. Jenom 
pro připomenutí, I. B třídu jsme vyhráli 
v sezóně 1998/1999, takže minimálně I. 
A třídu hrajeme v Mutěnicích už celkem 
24 let a příští sezóna bude jubilejní, tedy 
dvacátá pátá! A to je nejlepší důkaz toho, 
že v Mutěnicích se dobrý fotbal hraje 
a snad ještě nějakou dobu hrát bude! 
Pokud z náročné cesty sestoupíme, pád 
bývá většinou rychlý. Příklady Vacenovic 
a Dolních Bojanovic (oba dříve župní 
přebor) nebo Hovoran (I. B třída), které 
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letos sestoupili do III. třídy, tedy nejnižší 
soutěže na okrese Hodonín, je pro nás 
snad dostatečným varováním!

A jak se nám vedlo v loňské sezóně? 
Podívejme se na všechny kategorie.

Starší i mladší přípravka hrála na jaře 
znovu úplně novou soutěž. Komise mládeže 
při OFS Hodonín totiž opět zareagovala na 
aktuální výkonnost přípravek ve snaze 
zajistit co možná nejvyrovnanější soutěže 
i jednotlivá utkání. Proto se po podzimu 
vytvořily tři úplně nové soutěže. Naši 
kluci (a dívky) hráli ve starší přípravce 
jednu ze dvou TOP skupin a skončili na 
6. místě. Mladší přípravka hrála základní 
skupinu a obsadila v ní 5. místo. Důležité 
je, že pravidelně hráli a většina zápasů 
byla vyrovnaná. Starší přípravka se ještě 
zúčastnila turnaje v Ratíškovicích, mladší 
přípravka finálového turnaje mladších 
přípravek.

Mladší žáci hráli rovněž dvě samostatné 
skupiny. Na jaře hráli rovněž TOP skupinu 
a obsadili pěkné 4. místo. To sice byl pokles 
oproti podzimu o 2 příčky, ale sehráli celou 
řadu kvalitních a vyrovnaných utkání. A to 
je jenom dobře. 

Starší žáci byli po sestupu do okresního 
přeboru plni očekávání, když se tvořilo 
v podstatě nové mužstvo. Už před sezónou 
jsme byli citelně oslabeni, a když ještě 
během podzimu z různých důvodů skončili 
činnost další kluci, dohrávali soutěž 
s velmi úzkým kádrem prakticky bez 

hráčů vycházejícího ročníku 2008. A proto 
výsledky asi nebyly takové, jaké jsme 
si představovali. Jelikož ale téměř nikdo 
neodejde, a naopak by nás měli posílit 
3 kluci z Čejče, snad by příští sezóna mohla 
být lepší. Kluci by mohli sezónu zakončit 
postupem! 

Dorostenci  patř ili spolu s Lednicí 
a Vracovem/Bzencem mezi 3 nejlepší celky 
krajské I. tř. sk C. Bohužel ale žádného 
z těchto soupeřů ve vyrovnaných zápasech 
nedokázali porazit, a proto obsadili „až“ 
3. místo. Celek se opíral hlavně o hráče r. 
2005, dobře se však do dorostu zapojili 
i kluci vyšlí ze starších žáků, jako třeba 
jediný Mutěňák Tobiáš Chytil. Dorost 
opouští z věkových důvodů jenom 3 hráči, 
v příští sezóně tak opět bude patřit mezi 
nejlepší celky soutěže.

A-mužstvo končí svoji jubilejní 10. sezónu 
v jihomoravském krajském přeboru! A to si 
ještě na jeden rok „odskočilo“ do divize, 
které jsme hráli v sezóně 2014/2015 díky 
našemu vítězství v krajském přeboru. To 
je samo o sobě úctyhodné číslo a je zatím 
hlavně mimořádná generace hráčů, z nichž 
většina je rodáky a odchovanci Mutěnic. 
Konkrétně 5 „mušketýrů“, tedy Mutěňáci 
Radim Holešinský, Marcel Čepil a Luboš 
Kupčík a dva přespolní, Lukáš Koplík 
z Ratíškovic (nyní přiženěný do Dolních 
Bojanovic) a hrající legenda a nejlepší 
střelec naší novodobé historie Dalibor 
Koštuřík z Petrova. I letos byli spolu 
s brankářem Filipem Leznarem oporami 
áčka a zajistili nám 3 kola před koncem 
soutěže právo pokračovat v nejvyšší 
krajské soutěži i v sezóně 2023/2024.

Ženy letos poprvé odehrály sezónu 
po spojení s FK Hodonín pod hlavičkou 
Hodonína, byť základ mužstva tvoří 
bývalé hráčky z Mutěnic, včetně vedení, 
tedy trenérů Jendy Balaštíka a Radka 
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Peše. Novému celku se velmi dař ilo, 
když přemožitele našel pouze v celku 
Lokomotiva Brno B, kterému dvakrát 
podlehl. V ostatních zápasech „naše“ ženy 
zvítězily (!) a skončily na krásném 2. místě! 
Blahopřejeme!

Závěr
Rád bych touto cestou znovu poděkoval 

všem našim fanouškům, t renérům, 

A mužstvo 13. místo 29 8 8 13 31:51 32 bodů

Dorost 3. místo 24 16 3 5 126:26 51 bodů

Žáci starší 5. místo 18 9 2 7 42:37 29 bodů

Žáci mladší 4. místo 10 6 1 3 23:17 19 bodů

Přípravka starší 6. místo 9 3 1 5 56:68 10 bodů

Přípravka mladší 5. místo 9 5 0 4 135:80 15 bodů

Celková bilance ročníku 2022/23 ke dni 14. 6. v číslech:

sponzorům, rodičům dětí a vůbec všem 
příznivcům za jejich podporu a přízeň 
v právě skončené sezóně 2022/2023! 
Zároveň přejeme všem mutěnickým 
občanům krásné a bezstarostné léto 
a se všemi se těšíme na viděnou v našem 
krásném fotbalovém areálu! 

Petr Blaha
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11. 03. 2023 Stanislav Brablc  70 let
28. 03. 2023 Viktorie Říhová  89 let
03. 04. 2023 Jan Hanáček  87 let
05. 04. 2023 Anežka Šindarová 96 let
05. 04. 2023 Milan Šefčík  74 let
12. 04. 2023 František Kavalec 82 let
04. 05. 2023 Ladislav Králík  81 let
05. 05. 2023 Karel Svoboda  nedožitých 95 let
08. 05. 2023 Marie Trávníková 86 let
18. 05. 2023 Jiřina Moravcová  82 let
21. 05. 2023 Anna Tesaříková  88 let
07. 06. 2023 Josef Balaštík  nedožitých 80 let

05. 04. 2023 Leona Rosypálková
03. 05. 2023 Eduard Láznička
06. 05. 2023 Matěj Flášar
12. 05. 2023 Damián Neuman
03. 06. 2023 Barbora Nováková

Společenská kronika

Narození

10. 06. 2023

Matěj Adam, Nádražní
Gabriela Veselská, Letní

Sňatky

Úmrtí

Marta Balgová, matrikářka

Blahopřání

Všem občanům, kteří v měsících dubnu – srpnu oslavili a oslaví významné 
životní jubileum gratulujeme a přejeme do dalších let pevné zdraví, štěstí, pohodu 

a mnoho spokojenosti.
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